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Държавата 
заплаши „Брикел” 
с принудително 
спиране
 

Ако мине... или защо 
едни вузове могат,  
а други не могат

Много време остава

Прогрес...

egov.bg

Отмени

От ‘Бавно и скъпо’ към  ‘Бързо и евтино’

Саботажът 
на мудните

Електронното управление пак остана за друг път. 
Ведомствата не предоставиха в срок информация за предлагането 
на електронни услуги, въпреки че бяха задължени да го направят 

с решение на правителството  ▶ 6

Транспорт ▶ 23

БДЖ 
увеличи 
приходите 
си със 17 
млн. лв.

Пазари  ▶ 11 Компании▶ 14

КЗК 
разреши на 
Lidl да купи 
веригата 
Plus 

Банките 
„пакетират” 
продуктите си, 
за да привличат 
клиенти
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Печеливш
Лео апотекер

Губещ
национална електрическа компания

Лео Апотекер е новият президент и главен изпълнителен 
директор на Hewlett-Packard. Той ще встъпи в длъжност на 
1 ноември, когато започва новата финансова година на ком-
панията. През последните 20 години е работил в SAP, къде-
то през 2008 г. става съизпълнителен директор, а година 
по-късно - изпълнителен директор. През февруари подаде 
оставка.  (Подробности на стр. 15)

Standard&Poor’s понижи рейтинга на Националната 
електрическа компания (НЕК) от ВВ на ВВ- с негативна 
перспектива. Пониженият рейтинг на дружеството 
означава, че агенцията намалява доверието си в НЕК. Това ще 
се отрази чрез по-високи лихви на настоящи и бъдещи заеми 
на електрическата компания. От Standard&Poor’s посочиха, че 
действията им са заради нарушения финансов профил на НЕК.

Мнения

По темата: “наП снима 
с хеликоптер луксозни 
вили в София, търси 
неплатени данъци”. Явно 
много добре се живее в 
някои квартали на София. 
Браво за красивата архи-
тектура. Сега е ред да им 
се сложи един висок данък 
собственост.

Българин в америка

наП си намира работа и 
за пореден път афишира, 
че данъчните работят. 
Отдавна се знае какви 
сгради има в тези квартали, 
какви хора живеят там... 
Ако са искали да ги санкцио-
нират за нередност, щяха 
да го направят досега. Да-
нъчните просто са влезли в 
серията “Вижте колко добре 
си вършим работата”.

Яница иванова 

▶

▶
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1 Цветан Цвета-
нов: Готови сме за 
Шенген. Март 2011 г. 
е реалистичен срок 

за присъединяване на Бъл-
гария към Шенгенското 
пространство. 

2 БДЖ привлича 
пътници с „Бизнес 
класа”. Според 
министър Алек-

сандър Цветков новата 
услуга трябва да бъде 
въведена до два месеца. 

3 Бразилия си избира 
български прези-
дент. Дилма Русеф 
е кандидат от 

Работническата партия, 
от 2005 г. досега тя е 
заемала длъжността на-
чалник на канцеларията 
на бразилския президент.

А операция „Мудните”?

В тълковния речник на 
българския език срещу ду-
мата „саботаж” седи определе-
нието: умишлено вредителство 
(изразено в повреждане на ма-
шини, небрежна работа и др.) с 
цел да се разстрои дейността на 
предприятие, учреждение и др. 
Думата „умишлено” в случая е 
много важна, но много по-важен 
е крайният резултат. Понякога 
дори и да няма  съзнателен заго-
вор срещу прогреса, действията 
или бездействията на много 
хора водят до резултат, който 
трудно може да бъде постигнат 
дори и с умишлени действия. 
Затова решихме да озаглавим 
водещата ни новина „Саботажът 
на мудните”.

Почти всички държавни и 
общински администрации не 

са изпълнили решение на Ми-
нистерския съвет на Република 
България - да изпратят данни 
за предоставяните електронни 
услуги. (Четете историята на 
стр. 6.) Това едва ли е станало 
умишлено. Все пак не трябва 
да ги надценяваме, защото 
усилието да координираш 
такова мащабно бездействие е 
сериозно предизвикателство. 
Не е било умишлено. Просто 
са мудни. Народът използва и 
други по-остри думи. Дори и 
да се бяха организирали обаче, 
саботажът им едва ли щеше да 
донесе по-голямо вредителство 
от вече случилото се. Така стиг-
нахме до заглавието „Саботажът 
на мудните”. 

Важните въпроси сега са 
кога и какво от това. Кога 

най-накрая администрациите 
ще изпълнят своето задълже-
ние и процесът по изгражда-
нето на електронното упра-
вление ще продължи. И какво 
ще последва за тези, които 
не са изпълнили решението 
на правителството. Пряко 
отговорните за неизпълнение-
то във всяка една институция 
могат да бъдат уволнени. Има 
мотив, има и полза. Не само за 
бюджета. Да, това няма да ре-
ши проблема отведнъж и няма 
още от утре да регистрираме 
фирми, да заявяваме разреши-
телни и да плащаме такси от 
компютъра си. Но една такава 
категорична реакция от страна 
на правителството може да 
постресне мудните чиновници 
и може да ни приближи към 
крайната цел. Това е практиче-

ската полза. Но има и още една 
- политическа.

Крайно време е 
правителството ярко да де-
монстрира, че новите техноло-
гии и улесняването на гражда-
ните и бизнеса с тяхна помощ 
са приоритет. Засега по нищо не 
личи това да е така. С правител-
ствени решения, които никой не 
изпълнява, очевидно нищо няма 
да бъде постигнато. Вината е не 
само на администрациите под 
кабинета, а и на самия каби-
нет, че е бил толкова наивен да 
повярва, че с едно свое решение 
може да свърши работата. И в 
познатата стилистика на прави-
телството - може би е време за 
операция „Мудните”, насочена 
срещу стила на работа на адми-
нистрацията. 
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летище  
София  
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Досегашен критик на 
кабинета става здравен 
министър

Петък
1 октомври 2010, брой 186 (4997)

Дървена философия

В Западна Европа 
фирмите масово използват  
сертифицирана дървесина 
в производството си. У нас едва 8 
български компании имат подобен 
сертификат. Браншът очаква  
новият закон за горите 
да ускори процеса  ▶ 4-5

Снимка: Вихър Ласков

60.61

иван Бедров
ivan.bedrov@pari.bg

Крайно 
време е 
прави-

телството ярко 
да демонстрира, 
че новите 
технологии и 
улесняването 
на гражданите 
и бизнеса с 
тяхна помощ 
са приоритет. 
Засега по нищо 
не личи това да 
е така
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цитат

Вълшебник да се сложи на мястото на 
здравния министър, няма да се 

оправи, ако няма солидния тил на едно 
осигурено финансово здравеопазване

Число на деня

 1.5
млрд.  лв. е дефицитът в бюджета от началото на годи-

ната до края на август, съобщиха от Министерството 
на финансите

▶

 Георги Първанов, президент на Република България

„Болното” здраве донесе първи вот на недоверие за ГЕРБ
дебют

Първият вот на недо-
верие към всички до-
сегашни правителства 
е бил заради здраве-
опазването, коментира 
Бойко Борисов
След 14 месеца управление 
първият вот на недоверие към 
кабинета „Борисов” вече е 
факт. В петък парламентар-
ните групи на ДСП и БСП 
внесоха вота, а причината за 
него стана провалената здрав-
на политика на ГЕРБ. Въпре-
ки че ден по-рано се появи 
третият здравен министър от 
началото на мандата, опози-
цията е на мнение, че кашата 
е пълна, а отговорността е на 
правителството, не на отделни 
министри.

„Факт е, че във всички пра-
вителства, които са били досе-
га, първият вот на недоверие е 
бил по здравеопазването”, за-
яви премиерът. Той коментира 

още, че всеки вот на недоверие 
е един и същ с предишните.

Защо се стигна дотук
По време на изявленията за 
вота на недоверие не липс-
ваха сравненията, категори-
зациите и цветистите изрази. 
„Здравеопазването е в състо-
яние на пълен хаос и разпад”, 
заяви Сергей Станишев. Той 
направи аналогия с управле-
нието на Тройната коалиция, 
когато не било забавено нито 
едно плащане към здравно 
заведение. Въпреки че Ан-
на-Мария Борисова подаде 
оставка, БСП не се отказа от 
вота на недоверие. Станишев 
обясни, че това по никакъв 
начин не променя отноше-
нието им. 

„Ако знаехме, че минис-
тър-председателят се отказва 
толкова лесно от своите мини-
стри, всяка седмица можехме 
да внасяме вот на недоверие”, 
коментира Станишев. Той 

обясни, че досега няма вот, 
при който още с обявяването 
да е имало резултат. „Сега 
има - оставката на здравния 
министър”, допълни той. 

Гласът на опозицията 
или на народа?
„Този вот изразява обществе-
ното мнение”, заяви лидерът 
на БСП. Той допълни, че ако 
сега имаше народен вот на 
недоверие, 41% от населени-
ето биха го подкрепили. По 
думите му представително 
социологическо проучване 
на „Афис” показа точно то-
зи процент поддръжници 
на вота. Според данните на 
„Афис” 38% биха били про-
тив вота, а 21% биха се въз-
държали. (Агенция „Афис” 
е на члена на Националния 
съвет на БСП Юри Асланов.) 
Дебатите по вота ще бъдат 
проведени в сряда, а гласу-
ването - в петък.

радослава димитрова

▶ Здравеопазването е в състояние на пълен хаос и разпад, около това мнение се 
обедини опозицията при внасянето на вота   СниМка МаРина ангелова

С вяра

▶ Световноизвестна китайска арттрупа представи шоуто си My Dream в ндк. 
В трупата участват само хора с увреждания, които показват какво означава да 
мечтаеш със спектакъл   СниМка МаРина ангелова

Шест точки
Мотивите  
на опозицията

1Провал на политиката, 
реализирана в област-
та на здравеопазване-

то, и финансова дестабили-
зация на системата

2нарушени конститу-
ционни права на граж-
даните по чл. 52 от 

конституцията

3отсъствие на дъл-
госрочна стратегия, 
нормативен хаос и 

непоследователност в 
управленските решения 
и действия, неефективен 
контрол

4кадрови провали зара-
ди политически назна-
чения в сферата на 

здравеопазването

5конфликт на 
интереси и 
обслужване на лични 

корпоративни цели

6Демотивация и 
накърняване на 
достойнството 

на работещите в 
системата, масово 
напускане на  медицински 
специалисти от 
страната
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 каза ректорът на Алма матер проф. иван илчев 
и подари на просветния министър Сергей игнатов 
тухла от първата сграда на СУ. от своя страна 
игнатов прибегна до древната мъдрост: „Ако искаме 
да управляваме света, трябва да се научим да упра-
вляваме себе си"

▶

„Харвард” 
например 

загуби повече от 
30% от стойността 
на основния си 
фонд през 2008 г.

Пред фалит сме. Непрекъс-
нато намаляващите средства 
от държавните субсидии ко-
стват нормалното протичане 
на учебния процес. Ще про-
тестираме, защото държавата 
няма ясна стратегия за разви-
тие на висшето образование. 
Това са само част от заканите 
на ректори и преподаватели 
от държавните университети 
у нас. Рецесията в държавата 
пряко удари по техните суб-
сидии и недоволството избуя 
с пълна сила. Най-много след 
месец - в Деня на будителите 
- Софийският университет 
се заканва да „въстане” сре-
щу свития държавен бюджет. 
Отново.

Пазарната действи-
телност, а не  
кризата удари  
държавните вузове
И докато ректорите на дър-

При еднакви 
демографски и пазарни 
условия частните 
вузове успяват да 
печелят, а държавните 
подготвят протести

жавните вузове скубят ко-
сите си и се чудят как ще 
изкарат следващата акаде-
мична година, колегите им 
от частните вузове се хвалят, 
че не регистрират загуби 
въпреки кризата. Висшето 
училище по застраховане и 
финанси например отчита 
спад в приема на студенти 
през последните две годи-
ни с около 20-30%, но не 
и в приходите си. Според 
изпълнителния директор 

и строгия контрол върху 
разходите. Същото твърди и 
заместник-ректорът по фи-
нансите на Американския 
университет в България 
Александър Александров. 
„Ние оптимизирахме раз-
ходите си още през 2005 и 
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прави това сега”, казва той.

След като частните уни-
верситети се справят в 
кризата без субсидии, защо 
държавните да не успяват 
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мът не е във високите так-
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разрешено да приемат сту-
денти платено обучение, 
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ти. Проблемът, изглежда, 
е по-скоро в управление-
то. Кризата се отрази по-
слабо на Нов български 
университет заради отде-
лянето на финансовото от 
академичното управление, 
казва ректорът на висшето 

Финансите  на вузовете           трябва да се  
управляват от експерти            в областта

мнение

От седемгодишната си 
практика на зам.-ректор 
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Кризата се отрази на НБУ по-слабо  
заради разделеното управление

Коментар
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доц. д-р Людмил Георгиев,
ректор  
на нов български университет
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висшето 

образование едва 
сега започва
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Александър Александров,
зам.-ректор по финансовата 
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университет в България 
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дейност. Работа на финан-
систите и икономистите е 

да следят за приходите и 
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Страх 
ме е, 

че ние ще 
оставим на 
поколенията 
само руини

Пример за работеща структура на университет

Настоятелство
(популярни личности, директори на  големи компании – занимават се с търсенето на
финансиране, участват при вземане на важни  решения за университета)

Президент
Вицепрезидент
(занимават се със стратегическо планиране, маркетинг, мениджмънт)

Финансов директор / изпълнителен директор
(занимава се планиране на бюджет, контрол върху приходи и разходи)

Академичен съвет (+ ректор)
(занимават се с изготвянето на учебни програми, планиране в обучението,
научноизследователска дейност, кандидатстване по проекти)

Просветният министър Сергей игнатов остана сам с идеята си за отделянето на академичното от                                                финансовото  
управление на държавните университети       Снимка БоБи Тошев

▶

Елена Петкова
elena.petkova@pari.bg

на висшето училище Радо-
стин Вазов това се дължи на 
дългосрочното планиране 
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Оптимизация на разходите сме направили много преди кризата
Господин вазов, как се 

отрази кризата на част-
ните висши училища?

- Естествено ние не сме 
изолирани от останалия 
свят и имаме спад в приема, 
но не в такава степен  както 
при другите вузове. За това 
има няколко причини - ка-
чеството на нашето обуче-
ние, над 90% реализация на 
кадрите по специалността, 
съвместните програми с 
американски и европей-
ски университети като 
- University of Maryland, 
Sheffield University и  Saxion 
University 

в какъв процент се изра-
зява този спад?

- При нас той е в рам-
ките на 20 или 30%. В об-

▶

▶

Блиц Радостин Вазов, изпълнителен директор на ВУЗФ

Финансите  на вузовете           трябва да се  
управляват от експерти            в областта

и по-специално на АУБ. 
Първо, възможностите на 
студентите и техните роди-
тели за плащане на такси са 
по-ограничени. Второ, ин-
вестиционният портфейл е с 
намалени стойности заради 
спада на фондовите пазари.  
„Харвард” загуби повече 
от 30% от стойността на 
основния си фонд през 2008 
г. (над 10 млрд. USD). Трето, 
частните вузове (и особено 
АУБ) разчитат на дарения от 
индивиди или организации. 
Техните средства също са 
засегнати от кризата и тях-
ното желание/възможност за 
дарения е намалено.

разованието тенденцията 
на спада е по-сериозна от 
тази в останалите сфери на 
икономиката, в резултат и на 
демографската криза - около 
40-50%. 

Регистрирахте ли 
загуби?

- Нямаме загуби, защото 
за разлика от държавните 
университети имаме строг 
контрол върху разходите. 

▶

Когато правим прогнози за 
бъдещето те обхващат поне 
5 /7-годишен период. По този 
начин имаме възможност да 
оценим всички негативни 
тенденции на образователния 
пазар и да ги посрещнем, така 
че да не изпитваме сериозни 
финансови затруднения

инвестира ли бълга-
ринът в образование по 
време на криза?

-Да, това е видно, ако не 
беше така, ние нямаше да 
сме на пазара. Повечето 
хора разбират, че качест-
веното образование изис-
ква пари, които лесно се 
връщат след това. Неслу-
чайно над 25 хиляди деца 
заминават за чужбина през 
последните години.

▶

оптимизирахте ли раз-
ходите си?

- Ние не сме производ-
ствено предприятие и съ-
кращаването на персонала 
няма да помогне. В част-
ните университети опти-
мизирането на разходите 
е направено много преди 
настъпването на кризата,  
тъй като ние не получа-
ваме и един лев държавна 
издръжка и това е задължи-
телно, ако искаме да оце-
леем. При нас тези, които 
произвеждат крайния про-
дукт, са преподавателите и 
колкото по-качествени са 
те, толкова по-качествен е 
и крайният продукт - сту-
дентите, съответно и цена-
та му на трудовия пазар е  
по-висока.

▶

1академичният съ-
вет и ректорът 
решават всичко 

- от учебната програ-
ма през стопанската 
дейност на универси-
тета до заплатата на 
чистачката.

2няма дългосроч-
но планиране на 
приходите и раз-

ходите.

3няма кой персонал-
но да отговаря за 
маркетинговата 

стратегия на универ-
ситета. Рекламата на 
висшето училище съ-
що е на заден план.

4Разчита се почти 
изцяло на държавна 
субсидия. Собстве-

ните приходи са много 
малка част от общите. 
в повечето университе-
ти с държавно участие 
в англия например дър-
жавните пари са само 
около 1/3 от всички при-
ходи на вузовете.

Четири  
пропуска

помогне за икономическата 
стабилност на висшето учи-
лище. мога да опиша само 
нашата структура, която 
работи добре. В Американ-
ския университет (AУБ) 
имаме президент (ректор) 
с двама заместник-ректори 
- един по академичните 
въпроси  и един по финанси 
и администрация. Имаме 
и настоятелство с отделни 
комисии - по академичните 
въпроси, по финансовите 
въпроси, по инвестициите.

Кризата се отразява по 
три основни начина на 
частните университети 

вания и прочие.

Реформа срещу  
пари или пари  
срещу реформа
Подобна структура да се въ-
веде и в държавните висши 
училища - това предлага 
образователният министър 
Сергей Игнатов. Най-важна-
та брънка от реформата във 
висшето образование трябва-
ше да се уреди с нов закон за 
висшето образование. Воля 
обаче не достигна. Предста-
вянето на закона в парламен-
та се отложи за неизвестен 
период от време, защото тек-
стът не бил написан добре. 
Така още дълго държавните 
университети ще плачат за 
пари, ще протестират, дока-
то студентите им мръзнат в 
аудиториите, преди да осъз-
наят, че не е толкова важно с 
какви средства разполагаш, 
а как ги управляваш. И пър-
вата стъпка е разделение на 
властите.

Просветният министър Сергей игнатов остана сам с идеята си за отделянето на академичното от                                                финансовото  
управление на държавните университети       Снимка БоБи Тошев

▶
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▶
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Септември изтече, а с него и 
срокът, в който министерства, 
агенции, комисии, общини и 
останалите структури от ад-
министрацията трябваше да 
изготвят списъци с предлага-
ните от тях електронни услу-
ги и такива, които скоро също 
може да бъдат предлагани 
по електронен път. Срокът 
беше записан в решение на 
правителството, а целта - да 
бъде ускорена работата по 
електронното управление. 
Ден след като изтече срокът, 
в Министерството на транс-
порта, информационните 
технологии и съобщенията 
(МТИТС) бяха постъпили 
данни само от 15 ведомства, 
и то такива, които дори не са 
първостепенни разпореди-
тели с бюджетни средства. 
На практика почти всички 
държавни и общински ад-
министрации не изпълниха 
решението на кабинета и 
провалиха поредния етап от 
вечно неслучващия се проект 
за електронно управление.

Минало несвършено
Министерският съвет реши 
да изиска тези данни, за да 
може да бъде направен анализ 
на състоянието в момента. На 
базата на тази информация 
кабинетът трябваше да реши 
кои точно са приоритетните 
услуги, които първи да бъдат 
приведени в съвместимост 
с портала egov.bg. Идеята 
е този портал да обедини 
цялата налична електронна 

Е-управлението се удави в 
мудността на чиновниците
Ведомствата не предоставиха в срок информация за предлагането 
на електронни услуги, въпреки че бяха задължени да го направят 
с решение на правителството

Администрацията остава 
хартиено-ориентирана

Електронното прави-
телство е нещо, което 
трябва да се случи, но до 
момента не сме много 
успешни в тази насока. 
Има изготвена стратегия, 

макар и с голямо закъсне-
ние. Фактът, че не всички 
ведомства са представили 
списъка с исканата от тях 
информация, най-вероятно 
просто е мудност от тяхна 
страна. Това е и един от 
най-големите проблеми 
пред този проект. 

Да се направи елек-
тронно управление 
не значи да се напишат 
няколко сложни софтуера, 
които да се инсталират на 
различни машини. Иска се 
и организационна реформа, 
която да направи възможно 
предоставянето на елек-

тронни услуги. А за да се 
направят те, трябва да се 
знае кои са и това е смисъ-
лът да се иска такава инфор-
мация. Като не се дава тази 
информация, няма как да се 
обобщи и да се търси път 
за действие. Факт е, че дър-

услуги. За потребителя това 
означава, че той подава на-
пример заявление за регис-
трация на фирма, а след това 
чиновниците сами събират 
цялата необходима инфор-
мация по служебен път. Така 
всичко става по-бързо и по-
евтино и за потребителите, 
и за администрацията. След 
поредния неспазен срок  
описаната по-горе картина 
се отдалечи още повече. 

Проблемите  
не идват по един
Освен под формата на доклад 
пред Министерския съвет 
обаче анализът на наличните 
в момента електронни услу-
ги у нас трябваше да бъде 
добавен към пътната карта 
за развитието на електронно-
то управление на България. 
Тя е следващата, последна 
стъпка преди започването на 
реалната работа по интегри-
рането на всички държавни 
услуги. По план проектният 
вариант на тази карта, която 
всъщност очертава всички 
действия по е-управлението, 
сроковете за изпълнението 
им и отговорните за това ин-
ституции, трябва да е готов 
до 2-3 седмици, коментира 
Русинов. Впоследствие тя 
трябва да бъде предложена 
за обсъждане, а по-късно и 
приета. И това се отдалечи 
във времето и няма как да 
стане сега и в срок.

Песимизъм  
в администрацията
Най-големият проблем пред 
реализацията на електронно-
то правителство обаче оста-
ва липсата на механизъм за 

координация на секторните 
политики, смята Русинов. 
Тук се къса връзката, защото 
няма координация, каза той.

Голямото сканиране
Преди гражданите да мо-
гат да използват услугите на 
електронното управление, 
администрациите трябва 
да цифровизират налична-
та информация. Става дума 
за лични данни, имотни и 
търговски регистри и т.н. 
Без тази стъпка въвеждане-
то на изцяло електронните 
комплексни услуги е немис-
лимо. 

Някой 
 да си смени чипа
Електронното управление на 
България остава в задънената 
улица, където го завари това 
правителство. И ще продъл-
жи да бъде там, докато уп-
равляващите не разберат, че 
това наистина е приоритет 
- не само заради съкращаване-
то на администрацията, но и 
заради намаляването на адми-
нистративната тежест върху 
бизнеса и гражданите. Иначе 
на хартия всичко е лесно и 
бързо може да бъде направе-
но. Ама някой друг път. 

Христо Ласков

жавната администрация, ко-
ято е хартиено-ориентирана, 
се съпротивлява да промени 
начина си на работа. 

Автоматизацията по-
мага винаги, само че тя 
не може да падне от небето. 
Електронното правителство 
е сложен проект на държав-
но ниво и изисква ангажи-
ране на всички държавни 
ресурси. Самите информа-
ционни технологии трябва 
да бъдат припознати като 
държавен приоритет, което 
се декларира, но засега не 
става. МТИТС всъщност 
няма достатъчно добър бю-
джет. Ясно е, че в държавата 
няма пари, но реализацията 
на е-управлението е въпрос 
на приоритети. За жалост 
този проект не бе реализи-
ран, когато трябваше, и сега 
продължаваме да закъсня-
ваме. 

▶ Теодор 
Захов, 
председател на 
Ус на БаИТ

случи. Поне не сега и не в 
срок. Мудността на ведом-
ствата обаче не е факт от 
вчера или днес, коментира 
председателят на управител-
ния съвет на Българската асо-
циация по информационни 
технологии (БАИТ) Теодор 
Захов. Според него това е и 
една от пречките пред ре-
ализацията на проекта за 
електронно правителство в 

България. 
А пък някой ден...
Мудността е допълнена и 
от работата на парче - т.е. 
разработването на различни 
решения за различни адми-
нистрации, които впослед-
ствие се оказват несъвмес-
тими едно с друго и пречат 
на постигането на заветната 
цел на правителството - из-
цяло електронни комплексни 

Първан Русинов,  
зам.-министър на транспорта, 
информационните технологии  
и съобщенията

Нови 44 
услуги ще 

са на egov.bg до 
края на годината, 
а през 2011 г. може 
да се очакват 
първите напълно 
електронни ком-
плексни услуги

държавна администрация на 
едно място, но в момента 
на него има едва 20 реално 
работещи услуги. 

Паралелно с исканата ин-
формация за наличните ус-
луги правителството поиска 
и информация за степента 
на готовност на държавните 
институции за дигитализа-
цията на работата им и на-
личния финансов ресурс за 
това. МТИТС трябваше да 
определи кои точно са прио-
ритетните електронни услуги, 
които да бъдат доразработени 
и интегрирани в портала egov.
bg на първо място, обясни 
за в. „Пари” зам.-министър 
Първан Русинов. По думи-
те му на база на събраната 
информация ведомството е 
трябвало да изготви доклад, 
който да бъде представен пред 
МС през октомври. 

Това вече няма как да се 

Министърът на транспорта, информационните технологии и съобщенията Александър Цветков и замест-
никът му Първан Русинов  (вляво)все още очакват информация за електронните услуги, предоставяни от 
администрацията  снИмка БоБИ Тошев

▶

15
▶ държавни институции 
са изпратили исканата 
от мс информация за 
предоставяните от тях 
електронни услуги до 
края на септември

Автоматизацията помага 
винаги, само че тя не може да 

падне от небето
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Проектантите искат да поемат  
и надзора в строителството
Регионалното 
министерство планира 
генерален ремонт на 
Закона за устройство 
на територията 

Проектантските органи-
зации да поемат целия 
надзор върху строител-
ния процес, а не само 
авторския (т. е. за това 
доколко точно се изпъл-
няват проектите им). Това 
предложение ще залегне в 
исканията на Камарата на 
архитектите в България 
за промени в Закона за 
устройство на територи-
ята. От министерството 
на регионалното развитие 
вече обмислят поредни-
те промени в основния 
строителен закон, които 
според данни на ведом-
ството ще обхванат около 
80% от сега действащия 
закон. Те трябва да влязат 
в сила още преди края на 
годината, като целта им е 
да облекчат строителния 
бранш. За следващата го-
дина пък се планира изця-
ло нов закон.

По същество
От камарата на архитекти-
те на практика предлагат 
инвеститорите сами да 
избират дали надзорът 
в процеса на строител-
ството да се изпълнява от 
консултантски компании, 
както е сега, или от про-
ектантите. Според зам.-
председателя на КАБ арх. 
Бойко Столинчев авторите 
на проектите ги познават 
в детайли и най-добре 
могат да проследят из-
пълнението им. „Нашето 
искане е да се промени 
обхватът на понятието 
„проект”, което ще раз-

шири и правомощията ни. 
В българското законода-
телство то означава само 
технически документ, до-
като по-широкото му тъл-
куване обхваща цялост-
ния строителен процес”, 
обобщи той. Срещу тези 
по-големи правомощия 
проектантите са готови да 
поемат и съответните от-
говорности и да подлежат 
на евентуални санкции, 
увери архитектът. 

Сфери на влияние
На практика с това искане 
проектантите се опитват 
да навлязат и на пазара на 
строителния надзор, който 
се оценява на 1-2% от об-
щия обем строителство в 
страната. От Българската 
асоциация на архитектите 
и инженерите консултанти 
(БААИК) реагираха срещу 
това с аргумента, че така 
авторите на проектите ще 
надзирават сами себе си. 
А надзорникът в строи-
телството по дефиниция 
е трето лице, независимо 
от строителя, проектанта 
и съответно държавата и 
общините, посочи пред-
седателят на БААИК арх. 
Марин Бакалов. Той по-
стави въпроса и за про-
фесионалния капацитет 
на проектантите. „Те най-
често са физически лица, 
а при одобряването на 
един проект и последва-
щия строителен надзор е 
необходим широк набор 
специалисти - от пожар-
на безопасност до ВиК и 
елинсталации. Тях едно 
архитектурно бюро труд-
но ще ги събере, докато 
нас законът ни задължава 
да разполагаме с такива 
хора на щат”, посочи арх. 
Бакалов.   

Понеделник 4 октомври 2010  pari.bg

искания
От своя страна инжене-
рите консултанти също 
имат предложения за про-
мени в ЗУТ. Основното е 
свързано с отпадането на 
дублиращата роля на об-
щините при разрешенията 
за строеж и за ползване. В 
момента съществуват два 
режима - или с оценка за 
съответствие от консул-
тантската фирма, или след 

одобрение на експертни-
те съвети към общините. 
В първия случай обаче 
разрешението се издава в  
7-дневен срок, а във вто-
рия - в едномесечен. 

По тази причина спо-
ред БААИК вече единици 
са инвеститорите, които 
се обръщат към общи-
ните. Другото искане на 
организацията е консул-
тантските компании да 

минат от лицензионен на 
регистрационен режим, 
да получават правомо-
щията си от браншовата 
организация и тя да по-
еме регистрирането им. 
Такава практика има при 
регистъра на строителите 
и повечето организации, 
свързани със строител-
ния процес. Според арх. 
Бакалов подобна е и орга-
низацията на консултант-

ския бизнес в Австрия 
и на други европейски 
пазари. У нас фирмите за 
надзор в строителството 
се лицензират от коми-
сия към Министерския 
съвет, а регистърът им се 
поддържа от Дирекцията 
за национален строите-
лен контрол, което прави 
процедурата прекалено 
сложна.

Радостина Маркова 

▶ Не само авторски, но и строителен надзор искат проектантите  снимка боби тошев

Фотоновини

▶ Министърът на финансите Симеон Дянков връ-
чи проектобюджета за 2011 г. на председателя на 
парламента Цецка Цачева. Той се похвали, че това е 
най-рано внесеният бюджет в парламента
  снимка марина ангелова

▶ Софийският градски съд отказа да освободи 
Алексей Петров за лечение, въпреки че в 
изготвената му медицинска експертиза пишеше,  
че той се нуждае от три операции
  снимка марина ангелова
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Не само че няма монопол и 
дискриминация в достъпа до 
пазара на наземни услуги на 
летище София, но дори кон-
куренцията вече е прекалено 
голяма. Това е коментарът и 
на държавните институции, 
и на представители на са-
мите наземни оператори на 
писмото на Европейската 
комисия от края на миналата 
седмица. В него от Брюк-
сел отправят забележки, че 
България продължава да не 
изпълнява изискванията на 
европейското законодател-
ство, и дават срок два месе-
ца, за да бъдат предприети 
нужните действия. В проти-
вен случай ще се стигне до 
Съда на ЕС. 

Въпреки че твърди, че ня-
ма основания за обвинения в 
монопол при обслужването 
на пътниците, държавата 
все още трябва да подобри 
предоставянето на свободен 
достъп до инфраструктурата 
за зареждане на самолетите 
с горива. Нерешен остава и 
проблемът с плащането на 

такси за части от Терминал 
1, които все още са собстве-
ност на „Летище София”.

Каква е ситуацията
Операторите на наземни ус-
луги отговарят за дейности 
като обработка на докумен-
тите и багажа на пасажерите, 
почистването на самолетите, 
кетъринг, зареждане с гори-
ва и масла. 

До 2007 г. наземните услу-
ги на софийското летище се 
извършваха само от „Летище 
София”, а с увеличаването 
на трафика над 2 млн. души 
се включи и най-големият 
оператор в света Swissport. 
През юни лиценз получи и 
най-големият гръцки опера-
тор Goldair Handling.

По данни на министерство-
то на транспорта за тази го-
дина са издадени 21 лиценза 
на три дружества, различни 
от „Летище София”, за из-
вършване на 8 дейности. 

„Пазарът е отворен. Който 
иска, може да кандидатства, 
но не смятам, че има място 

за повече оператори”, комен-
тира за в. „Пари” Михаил 
Захариев, главен секретар 
в ГВА. 

„В момента няма летище 
в Европа с толкова тежка 
конкуренция”, коментира 
за в. „Пари” Румен Ганев, 
оперативен директор на на-
земния оператор „Суиспорт 
България”.

Вече няма монопол и при 
услугите за зареждане на са-
молетите с горива. Право да се 
занимават с това имат не само 
„Летище София”, но и „Лу-
койл”, и Swissport. Проблемът 
тук е друг - инфраструктурата 
за тази дейност все още не е 
подобрена така, че да може да 
се експлоатира от повече от 
една фирма. От ГВА казват, 
че се работи в тази посока, 
но няма яснота кога ще бъде 
завършен процесът.

За два месеца време
Един от основните проблеми 
е, че част от оборудването 
на Терминал 1 още е част-
на държавна собственост. В 

Правителството отхвърля  
критиките на ЕК за летище София 
Операторите обаче продължават да дължат по 5 EUR такса за половин 
час ползване на гишетата или лентите за багаж на Терминал 1

момента например гишетата 
за чекиране и лентите за ба-
гаж все още са притежавани 
от „Летище София”. Поради 
тази причина от „Суиспорт 
България” са принудени да 
плащат такса от 5 EUR на все-
ки 30 минути, за да ползват 

това оборудване. Компанията 
е подала жалба в КЗК, тъй 
като това означава двойно 
заплащане на едни и същи 
услуги - първо от пътниците 
чрез пътническите такси и 
после от наземния оператор. 
До произнасянето на КЗК 

от „Суиспорт” отказват да 
плащат.   

Междувременно държа-
вата смята да се справи с 
писмото на Европейската 
комисия, като я убеди в на-
правеното досега.

Дарина Черкезова

БСК: Невъзможно е годината да завърши с икономически растеж
Сравнението между 
второто и първото 
тримесечие не е 
удачно, смятат от 
камарата

Българската стопанска кама-
ра обяви, че е невъзможно 
годината да завърши с ико-
номически растеж от 0.7%, 
както е заложено в актуали-
зирания бюджет. Работода-
телите силно се съмняват и в 
очаквания от правителството 
растеж от 3.6% за следваща-
та година, но въпреки това 
„принципно” подкрепиха 
документа. 

Търсят се 7%
Вярно, е, има признаци на 
оживление, но все още е ра-

но да се каже, че излизаме 
от рецесията, каза Божидар 
Данев. Според него страната 
ни няма да може да излезе на 
положителен ръст през тази 
година от 0.7%, както беше 
прогнозирано в актуализира-
ния бюджет. „Щом през пър-
вото полугодие имаме спад 
от два процента, през третото 
ако сме на нула, каквито са 
повечето прогнози, излиза, че 
през четвъртото тримесечие 
трябва да реализираме ръст 
от около 7%. Това е невъз-
можно”, смята Данев.

още съмнения
В петък ръководството на 
БСК се срещна с представи-
телите на ГЕРБ, за да дадат 
принципната си подкрепа 
за проектобюджета за 2011 

 Транспортното министерство твърди, че ограниченията са премахнати през 
юни, и ще убеждава ЕК в това      снимка БоБи Тошев

▶

 притеснени сме от заложения висок ръст от 3.6% 
за следващата година, каза Божидар Данев, предсе-
дател на БСК      снимка емилия косТадинова

▶

роятност е правителството 
да си гарантира свобода на 
разходите.”

Спор със  
статистиката
„Съпоставянето на БВП 
през второто тримесечие на 
годината спрямо първото 
не е най-добрият начин да 
се докаже, че рецесията е 
свършила. Второто триме-
сечие винаги е по-добро от 
първото заради по-голямото 
производство и по-голямото 
потребление.” Това коменти-
ра Божидар Данев, председа-
тел на БСК, по повод новите 
данни на статистиката, че за 
първи път от началото на 
кризата е реализиран 0.5% 
ръст на БВП на тримесечна 
основа.

отсрочка за туризма
БСК е поискала от депутати-
те от ГЕРБ единната ставка 
от 9% за туризма да влезе 
в сила от есента, а не от 1 
април догодина. Така тази 
промяна няма да се отрази 
на вече договорираните по-
чивки за летния сезон. Ние 
принципно сме против това 
изравняване на ставката, за-
явиха от БСК. Така според 
БСК се наказвал организи-
раният туризъм, който пла-
щал 80% от данъците, които 
постъпват от този сектор. 
Освен това организираният 
туризъм е изцяло на светло, 
докато неорганизираният, къ-
дето се крият много обороти, 
ще получи награда, като му 
се свали ДДС от 20 на 9%.

Мила Кисьова

г. „Заявихме обаче, че сме 
притеснени от заложения 
висок ръст от 3.6% и най-
вече от това, че размерът 
на приходите е едва 33% от 
БВП”, каза Божидар Данев. 
Той припомни, че повече 

от 15 години този процент 
е бил 40. „За нас това може 
да означава, че или ръстът 
не е планиран правилно, 
или се залага голяма част 
от икономиката да потъне 
в сивия сектор. Другата ве-

България била готова да влезе в Шенген през март 2011 г.
Общо 5 от 48 мерки 
за присъединяване 
към Шенгенското 
пространство не са 
изпълнени изцяло 
или частично
Март 2011 г. е реалистичен 
срок за присъединяване на 
България към Шенгенското 
пространство, коментира ви-
цепремиерът и министър на 
вътрешните работи Цветан 
Цветанов. Това означава, че 
от следващата пролет вече 
може да няма граничен кон-
трол на европейските въ-
трешни граници, в нашия 
случай с Гърция и Румъния, 

както и ще се въведе единна 
визова система.

Според Цветанов към мо-
мента страната ни успява да 
изпълни изискванията почти 
на 100%, а до края на годи-
ната ще бъдат предприети 
нужните законодателни ре-
форми и други подобрения, 
така че да няма изоставане 
от предварително заявената 
дата. 

Само 5 от общо 48 мерки, 
предвидени в националния 
план, не са изпълнени изцяло 
или частично, отчитат от Ин-
ститут „Отворено общество”. 
Експертите обаче казват, че 
това не е фатално и март 2011 
г. е изпълним срок.

 влизаме заедно  
с Румъния
„Проблемът с ромите не 
е обвързан с влизането ни 
в Шенген. Разговарях с 
докладчика по Шенген и 
по негова оценка нещата 
вървят добре. Още през 
януари ще бъдем напълно 
готови”, коментира Цве-
танов. 

Според вицепремиера 
по-реалистичен е вариан-
тът България и Румъния да 
станат част от Шенгенското 
пространство по едно и също 
време. „Влизането поотделно 
остава опцията една граница 
да не бъде обезпечена”, казва 
Цветанов.  

Критики и похвали
Най-големият брой неиз-
пълнени мерки се наблю-
дават в област „Визова 
политика”, отчита граж-
данското наблюдение на 
„Отворено общество”. От 
общо 11 мерки три са не-
изпълнени - изцяло или 
частично. Експертите пре-
поръчват ускорено прие-
мане на някои нормативни 
актове. Най-добра оценка 
получава подготовката за 
внедряване и използване 
на Шенгенската информа-
ционна система. Проверка 
в тази област ще има през 
декември.

Дарина Черкезова

 изпълнителният директор на „отворено обще-
ство” Георги Стойчев (вдясно) връчи доклада на 
института за напредъка за присъединяване към 
Шенген на вицепремиера Цветан Цветанов 
      снимка марина ангелова

▶



У нас    НовиНи    9    
Понеделник 4 октомври 2010  pari.bg

Крайният срок за 
извеждането на 
предприятието в 
Гълъбово остава  
31 октомври

Ако до края на октомври 
ТЕЦ “Брикел” не спре ра-
бота, от Министерството 
на околната среда и водите 
ще предприемат принуди-
телно затваряне на горив-
ните инсталации. От еко-
ведомството ще изработят 
план-график за поетапното 
извеждане от работа на 
всички мощности. Към 
днешна дата (1 октомври) 
в Регионална инспекция 
по околната вода и средите-
Стара Загора план-график 
за преустановяването на 
работата не е постъпвал от 
“Брикел”, съобщи минис-
тър Нона Караджова. 

виновникът е друг
“Не смятам, че отговор-
ността за спирането на 
ТЕЦ “Брикел” може да се 
отнесе към правителството 
- виновен е собственикът, 
който е решил да не инве-
стира”, каза вчера минис-

търът на околната среда 
и водите Нона Караджова 
в отговор на искането за 
нейната оставка от лидера 
на КТ “Подкрепа” Констан-
тин Тренчев. Ден по-рано 
Тренчев изпрати отворено 
писмо до премиера, в което 
обвинява Караджова, че 
като екоексперт по вре-
ме на правителството на 
НДСВ носи отговорност за 
сроковете за въвеждане на 
екологичните изисквания, 
които са договорени при 
преговорите за членство 
в ЕС. 

Уговорки  
с бившите
Собственикът Христо Ко-
вачки, който приватизира  
“Брикел” през 2004 г., е бил 
запознат с възможността да 
инвестира в сероочистваща 
инсталация, докато трае 
преходният период до 2014 
г. Вместо това той избира 
тецът да работи общо 20 
хил. часа до 2012 г. В на-
чалото на септември тези 
часове изтекоха и от минис-
терството поискаха “Бри-
кел” да предостави план 
за поетапното извеждане 

на мощностите от експло-
атация. Тогава реакцията 
на синдикатите беше, че 
ако работата  спре, около 2 
хил. души ще останат без 
работа. Представители на 
икономическото и екоми-
нистерството се срещна-
ха със собственика, който 
обеща до 2012 г. да изгра-
ди сероочистваща система. 
На въпросът защо Ковачки 
решава да  инвестира чак 
сега, бизнесменът е отгово-
рил, че е имал уговорка от 
предишното правителство, 
че срокът за експлоатация 
ще бъде удължен. 

“За всички горивни пред-
приятия, включително и 
“Брикел”, са обсъждани 
възможности за удължава-
не на сроковете на работа 
във връзка с техни искания, 
аргументирани с икономи-
ческата криза и със соци-
ални проблеми”, каза за в. 
“Пари” бившият министър 
на околната среда и води-
те Джевдет Чакъров. По 
думите му обаче ангажи-
менти не е можело да бъдат 
поети с оглед на клаузите в 
договора за присъединява-
не на България към ЕС. 

Държавата заплаши “Брикел”  
с принудително спиране

Според екоминистър Нона Караджова отговорността за спирането на "Брикел" е 
на собственика, който е решил да не инвестира
▶

БАНКИТЕ
В ТЪРСЕНЕ
НА НОВИ
СТРАТЕГИИ

BANKING
MANAGEMENT
FORUM

Главните акценти в конференцията ще бъдат:
• ФИНАНСОВА СТАБИЛНОСТ В УСЛОВИЯТА НА КРИЗА, ЕВРОПЕЙСКО ЗАКОНОДАТЕЛСТВО В БАНКОВАТА СФЕРА
• БАНКИ И КЛИЕНТИ – ТЕНДЕНЦИИ И ПРЕДИЗВИКАТЕЛСТВА
• УПРАВЛЕНИЕ НА РИСКА И КРЕДИТИТЕ 

5.10. ГРАНД ХОТЕЛ СОФИЯ

��/ ���� ���       www.pari.bg       events@pari.bg      

Генерален спонсор: С подкрепата на:

Медийни партньори:

Организатор:

Информация за събитието и програмата:

В конференцията ще участват:

Асен Ягодин, 
Асоциация на  
Банките в България 

димитър глАвчев, 
Комисия по бюджет и 
финанси

димана РАнКовА, 
Комисия за  
финансов надзор 

Бисер МАнолов, 
Фонд за гарантиране 
на влоговете в банките

ирина МАРцевА, 
Асоциация на  
Банките в България

Ренета ПетКовА, 
CMS Cameron 
McKenna LLP

цветослав Ангелов, 
Банков надзор - БнБ

емил Ангелов, 
Банка Пиреос 
България

дорчо илчев,
Алианц Банк 
България 

луик льо Пишу, 
БнП Париба лични 
Финанси 

Йордан ЙоРдАнов, 
Финансиа груп

елка КАМеновА, 
Office 1 Superstore

Маню МоРАвенов, 
ФеърПлей  
Пропъртис

Мирослава геоРгиевА, 
GfK Bulgaria

ивайло Колев, 
Experian Bulgaria

евгений Кънев, 
Маконис

Без държавна помощ
Държавата няма да отправи 
ново запитване към Евро-
пейската комисия дали сро-
кът може да бъде удължен. 

Първото беше изпратено в 
края на миналата година и 
беше отхвърлено. Според 
Нона Караджова, ако се на-
прави повторно питане, то-

ва би означавало заявка, че 
държавата иска да наруши 
5 директиви от договора за 
присъединяване.

Елина Пулчева

снимка БоБи ТошеВ
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Въпреки тежките 
реформи, които каби-
нетът започна, хората 
отново му гласуваха 
доверие

Гласоподавателите в Лат-
вия подкрепиха предпри-
етите от правителството 
мерки за орязване на бю-
джетния дефицит, като му 
гласуваха втори мандат 
на провелите се в събота 
парламентарни избори.

При преброени 98% от 
бюлетините става ясно, 
че за досегашната лево-
центристка управляваща 
коалиция начело с преми-
ера Владис Домбровски 
са гласували общо 57% от 
имащите право на глас в 
2.3-милионната държава. 
По този начин коалицията 
печели 60 места в 100-
местния парламент. На 
първо място се нарежда 
„Партията на единството” 
на премиера Домбровски 
с 31%, следвана от про-
руската „Център за съ-
гласието”, водена от Нил 
Ушаков. На трето място 

Латвия преизбра своето правителство

Европейските финан-
сови министри реши-
ха да се провеждат 
редовни стрес тестове

Въвеждането на данък върху 
банковите транзакции само 
в Европа би било голяма 
грешка, тъй като това ще 
накара банките да премес-
тят дейността си. За това 
предупреди президентът 
на Европейската централ-
на банка Жан-Клод Трише 
на двудневната среща на 
финансовите министри от 
Европейския съюз в края 
на миналата седмица. По 
думите му такъв данък би 
имал смисъл само ако бъде 
въведен в целия свят.

Много недостатъци
“Облагането на финансо-
вите транзакции има много 
недостатъци, както икономи-
чески и финансови, така и от 
гледна точка на техническото 
изпълнение”, обясни Трише. 
Според него, ако бъде взето 
решение за прилагането му, 
той задължително трябва 
да бъде въведен във всички 
държави в света. По думите 
му в противен случай това 
ще доведе само до изнасяне 
на транзакциите от страните, 
където има такъв данък.

Алтернатива
Според еврокомисаря по да-
нъчната политика Алгирдас 
Шемета финансовият сек-
тор плаща много по-ниски 
данъци от другите сектори 
в ЕС, тъй като е почти на-
пълно освободен от данък 
върху продажбите. Той оба-
че смята, че налогът върху 
финансовите транзакции не 

ЕЦБ се обяви против 
банковия данък

Норма
Рен: Ирландия 
да вдигне 
данъците 

Ирландия не може повече 
да поддържа ниски данъ-
ци и ще трябва да стане 
нормална данъчна страна 
в европейски контекст. 
това каза еврокомиса-
рят по икономическите 
и паричните въпроси 
Оли Рен след срещата на 

▶

финансовите министри.
Преди дни Дъблин при-

зна, че бюджетният дефи-
цит тази година ще дос-
тигне 32% от БвП заради 
разходите за спасяване-
то на банките. До 2014 г. 
обаче страната смята да 
свие дупката в хазната 
до 3%.

Ниският корпоративен 
данък в размер на 12.5% е 
основен елемент в поли-
тика на правителство-
то.

▶

▶

Безработицата през 
септември остава 
на рекордно високо 
ниво за последните 12 
години

Ръстът на промишленото 
производство в Европа се 
забави през септември зара-
ди свитото търсене, а безра-
ботицата за пореден месец 
остана рекордно висока. Това 
показват данните на Markit. 
Показателят на промишлено-
то производство в еврозоната 
намаля до 53.7 пункта спря-
мо 55.1 през август, но малко 
над предварителната оценка 
от 53.6. Отделно проучване 
пък показва, че безработи-
цата се е запазила на авгус-
товското ниво от 10.1%. Това 
е най-високата стойност за 
последните 12 години.

Без изненада
Забавянето на растежа не бе-
ше изненада за анализатори-
те заради голямото увеличе-
ние, отбелязано през второто 
тримесечие на годината. ЕК 
също прогнозира по-умерен 

ръст през второто полуго-
дие, тъй като безработицата 
ограничава потреблението, а 
повечето европейски прави-
телство свиват разходите си. 
За 12-и пореден месец обаче 
индикаторът се задържа над 
50 пункта, което означава, 
че икономиката продължава 
да расте. 

По страни
Индексът на промишлено-
то производство в Германия 
намаля от 58.2 на 55.1 пунк-
та през септември, което е 
най-ниската му стойност от 
началото на годината. По-ни-
ско ниво на показателя беше 
отчетено и в Италия, докато 
във Франция индексът на-
расна до 56 пункта от 55.1 
през август.

Промишлеността в 
Европа забавя ръст

е единственият възможен 
начин да се разреши този 
проблем. Евентуална алтер-
натива би била въвеждането 
на данък върху финансовите 
дейности, при което ще се 
облагат печалбите на банки-
те и възнагражденията.

За данъка
Финансовият министър на 
Белгия и настоящ ръководи-
тел на Екофин Дидие Рейн-
дер каза, че е за въвеждането 
на данъка и ще се опита да 
убеди участниците в среща-
та на Г-20 през ноември да 
го подкрепят. Въпросът ще 
се обсъжда отново на след-
ващата среща на Екофин 
по-късно този месец. 

Редовна проверка
Стрес тестовете на банките в 
Европа ще станат регулярни 

Президентът на ЕЦБ Жан-Клод Трише (вляво) смята, че банковият данък е не 
само сложен за въвеждане, но и опасен 
▶

53.7
▶ пункта е индексът 
на производствената 
активност в еврозоната 
за септември

Досегашният министър-председател владис 
Домбровски спечели втори мандат
▶

Това заяви китай-
ският премиер Вън 
Дзябао след срещата 
с гръцкия си колега

Китай ще изкупува гръцки 
държавни облигации, за да 
подкрепи икономиката на 
страната и да засили отно-
шенията си с Европейския 
съюз. Това заяви китай-
ският премиер Вън Дзябао 
след срещата с гръцкия си 
колега Георгиос Папандреу 
в Атина. 

Също така беше анон-
сирано и създаването на 
специален фонд от 5 млрд. 
USD, с който ще бъдат под-
помагани гръцките кора-
боплавателни компании да 
купуват китайски кораби. 

За последно китайски 
премиер е бил на офици-
ално посещение в Гърция 
преди 24 години. Тази стъп-
ка беше определена от Дзя-
бао като своеобразен „вот 
на доверие” към Гърция 
и Европейския съюз като 

цяло. Той не пропусна да 
отбележи и желанието на 
Китай да участва активно 
в преодоляването на меж-
дународната финансова 
криза.

„С общи усилия общият 
внос и износ между двете 
държави през следващите 
пет години може да се уд-
вои до 8 млрд. USD”, заяви 
китайският премиер, като 
добави, че вече е отправил 
апел към китайския бизнес 
да инвестира в Гърция.

В момента гръцкият пре-
миер Папандреу търси ин-
вестиции, за да помогне на 
икономиката, която според 
прогнози на правителство-
то ще се свие с 4% през тази 
година и с още 2.6% през 
2011 г. Той обеща строги 
мерки за съкращаване на 
бюджетния дефицит, който 
в момента е 14% от брутния 
вътрешен продукт на дър-
жавата. Мерките предвиж-
дат през следващите четири 
години той да се свие до 
разрешените от ЕС 3%.

Китай ще купува 
гръцки държавни 
облигации

са популистите от „Коа-
лицията на Зелените”, а 
четвърти остана „Блок за 
отечество и свобода”.

Преговорите за съставя-
нето на новия коалицио-
нен кабинет започнаха 
веднага след като соци-
ологическите проучва-
ния дадоха победата на 

Домбровски. Министър-
председателят изненадва-
що обяви, че не изключва 
автоматично от прегово-
рите за съставянето на 
кабинета лявата партия 
на Ушаков. Все пак ана-
лизаторите смятат, че 
преговори между двете 
партии са почти невъз-

Китайският премиер вън Дзябао беше на официално 
посещение в Гърция за първи път от 24 години
▶

и резултатите ще бъдат пуб-
ликувани, решиха финансо-
вите министри в Брюксел. 
Колко често ще се правят 
проверките на системата, ще 
бъде решено допълнително, 
стана ясно от изказване на 
еврокомисаря по икономи-

ческите въпроси Оли Рен. 
Министрите признаха, че 
механизмът на тестовете мо-
же да бъде подобрен. Про-
веденият първи такъв тест 
през юли беше критикуван 
от някои наблюдатели като 
недостатъчно строг.

сНИмкИ reuters

можни заради близките 
отношения на „Център 
за съгласието” с „Единна 
Русия” на руския премиер 
Путин.

З а  3 9 - г о д и ш н и я 
Домбровски победата на-
истина значи много, тъй 
като след поемането на 
поста през 2009 г. беше 
принуден да проведе мно-
го непопулярни мерки за 
излизане от тежката реце-
сия, в която се намираше 
страната тогава. Още с 
влизането в кабинета пре-
миерът беше принуден да 
увеличи данъците и да 
започне съкращаване на 
бюджетните разходи. Те-
зи условия бяха поставе-
ни като задължителни от 
МВФ и ЕС за отпускането 
на 7.5 млрд. EUR (10.24 
млрд. USD), с който стра-
ната да се спаси от бан-
крут. След спечелването 
на изборите приоритети-
те на правителството са 
бюджетният дефицит да 
бъде намален до 6% през 
2011 г. и до 2014 г. страна-
та да се присъедини към 
еврозоната.
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Окрупнените продукти 
превземат банковия пазар 

Понижените печалби на 
българските банки от кре-
дити и тенденцията за общ 
спад на приходите ги ка-
ра все повече да променят 
бизнес модела си. От про-
дажбата на множество про-
дукти поотделно трезорите 
се насочват към структури-
рането на пакетни услуги. 
По този начин трезорите се 
конкурират за “чуждите” 
клиенти в опит за повече 
постъпления. 

Таксите, които се събират 
от окрупнените продукти, 
са по-ниски, защото с една 
опция се извършват повече 
операции. Когато обаче тези 
продукти се използват от 
повече клиенти, приходите 
от такси и комисиони се 
вдигат.

История
Вече отмина времето на 
чистия вид кредит или де-
позит, твърдят банкери. Се-

КомпанИИ 
И пазарИ
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ЗСК “Лозово” гарантира 
заем на директора си

Новият пазарен 
модел е оръжието на 
трезорите в борбата 
им за повече клиенти

Сделка
“Химимпорт 
инвест” продаде 
4.9% от  
“Холдинг Варна” 
“Химимпорт инвест” АД 
продаде 256 559 акции, 
които са 4.9% от капитала 
на “Холдинг Варна” АД, 
показва съобщение до 
инвеститорите. След 

сделката дружеството вече е 
собственик на  
257 448 книжа, или 4.92% 
от капитала на публичния 
холдинг. Продавачът 
“Химимпорт инвест” е 
мажоритарен собственик и 
притежава 72.85% от синия 
чип “Химимпорт” АД.
В началото на миналата 
седмица стана ясно, че 
“Павлекс - 97” ЕООД е 
продало 890 103 акции, 

или 17% от капитала на 
“Холдинг Варна”. След 
продажбата “Павлекс” 
има 223 658 книжа, които 
представляват 4.27% 
от гласовете в общото 
събрание. В петък книжата 
на “Холдинг Варна” се 
повишиха с 1.41%. По 
позицията на компанията 
бяха сключени две сделки, 
с които 16 лота смениха 
собственика си.

га може да се вземе депозит 
с възможност за инвестиция 
във взаимни фондове, да се 
правят спестявания и раз-
плащания едновременно, с 
една вноска да се плащат 
задълженията към всички 
видове кредити и множе-
ство други предложения. 
  
политика
“При депозитите са нуж-
ни продукти, които дават 
допълнителна гъвкавост 
за клиентите - да теглят  
процент от депозита, да си 
довнасят”, коментира Емил 
Вучков, директор “Проду-
ктова и пазарна политика” 
в МКБ Юнионбанк. Той 
допълни, че водещото при 
разплащателните сметки са 
иновациите, които пестят 
време на клиентите. “Като 
разширяват продуктите си, 
банките посрещат по-го-
лям кръг от финансови по-
требности и си осигуряват 

Заводът за стоманобетонови 
конструкции “Лозово” (ЗСК 
“Лозово”) ще гарантира със 
свои активи на стойност 1.5 
млн. лв. кредита на фирма, в 
която участва един от шефо-
вете на ЗСК. Това става ясно 
от поканата за свикване на 
общо събрание в компания-
та, публикувана пред БФБ.

Акционерите в ЗСК “Ло-
зово” ще гласуват залог на 
свое недвижимо имуще-
ство в полза на банката като 
обезпечение по кредит за 
500 хил. лв., който ще бъде 
даден на “Билд Инвест” ЕО-
ОД. Справка в Търговския 
регистър показва, че едноли-
чен собственик на капитала 
в търговското дружество е 
Стефка Кехайова, която е 
и член на съвета на дирек-
торите в ЗСК “Лозово”. На 
предстоящото общо събра-
ние обаче собствениците в 
дружеството ще гласуват за 
смяната й. 

Само преди дни в друже-
ството трябваше да се прове-
де друго общо събрание, но 
то се провали поради липсата 
на всички акционери. 

ЗСК “Лозово” е един от 
трите в България произво-
дители на подобни строи-
телни елементи. В доклада 
за дейността към второто 
тримесечие обаче пише, че 
икономическата криза оказва 
негативно влияние на разви-
тието на дружеството. През 
второто тримесечие на 2010 
г. се наблюдава спад в поръч-
ките, което води до намаля-
ване на обема на работата. 
Постъпленията от продажби 
на продукция са спаднали с 
20% до малко над 2 млн. лв., 
показва отчетът за шестмесе-
чието на тази година. 

Дружеството приключи от-
четния период със загуба от 
22 хил. лв. спрямо печалба 
от 86 хил. лв. за януари - юни 
2009 г.

ръст на приходи и лоялни 
клиенти”, обясни Екатери-
на Панайотова, директор 
“Маркетинг и клиентски 
сегменти” в УниКредит 
Булбанк.

Спестовна сметка, съ-
четана със седмичен сро-

чен депозит, плащане на 
всички вноски по банкови 
заеми само с един превод 
или срочен депозит с ин-
вестиция в дялове на вза-
имни фондове са само част 
от новите предложения на 
пазара. 

Тенденция
Водещи банкери са катего-
рични, че клиентите имат 
все по-голям интерес към 
по-иновативни начини за 
спестяване, разплащания, 
финансиране и защита. И 
тъй като възможностите за 

генериране на нови услу-
ги не са чак толкова много,  
очакванията им са конкурен-
цията на финансовия пазар 
да се задълбочава основно 
чрез окрупняване и “пакети-
ране” на продуктите в един. 

радослава Димитрова

Решението беше 
одобрено на извънред-
ните общи събрания 
на акционерите на 
“ЧЕЗ Разпределение” 
и “ЧЕЗ Електро”
На извънредни общи съ-
брания акционерите в “ЧЕЗ 
Разпределение” и “ЧЕЗ Елек-
тро” решиха на българско-
то правителство да бъдат 
изплатени над 41 млн. лв. 
дивидент. “ЧЕЗ Разпределе-
ние” ще внесе в държавните 
сметки 26.74 млн. лв., което 
е по 420.36 лв. на акция, а 
“ЧЕЗ Електро” - 14.33 млн. 
лв., или 8686.60 лв. на акция. 
Предвиденият дивидент е за 
периода между 2006 и 2009 
г. Изплащането му трябва да 
стане до края на октомври 
тази година. 

“Двете дружества са с 
добра ликвидност и реше-
нието няма да се отрази на 
планираните инвестиции”, 
каза регионалният мени-
джър на “ЧЕЗ” за България 
Ян Вавера. По думите му 
през последните 4 години 
приоритет на компаниите е 
било да използват печалбата 
си, за да инвестират в разви-
тието на разпределителната 
мрежа, и затова не са изпла-
щали дивидент.  

Решението за изплащане 
на дивидент за 4-годишния 
период беше оповестено в 
началото на миналия ме-
сец след срещата между Ян 
Вавера и премиера Бойко 
Борисов. За петте години от 
стъпването си на българския 
пазар “ЧЕЗ” е инвестирала 
370 млн. лв. в рехабилита-
ция и развитие на мрежата.

“ЧЕЗ” изплаща 41 млн. лв.  
дивидент на държавата 

Ян Вавера▶ Снимка маРина ангелова

обвързването на повече продукти в един позволява на банките да предлагат допълнителни бонуси  
на клиентите си
▶
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Предпазливото банково 
кредитиране кара много от 
компаниите да задлъжняват 
все повече с облигационни 
заеми при по-високи лихви 
и обещания към акционе-
рите за големи дивиденти. 
Това оскъпява финансовия 
ресурс, необходим за инвес-
тиции и развитие на друже-
ствата, и ги вкарва в дългова 
спирала. Ефектът от нея са 
поредица от просрочени 
емисии облигации и обеща-
ни рекордни дивиденти. 

прецедент или не
В края на 2009 и в нача-
лото на 2010 г. съобщение 
за удължаване на срока по 
облигационна емисия си 
беше новина. Лавината от 
преструктурирания на дъл-
гови книжа през тази обаче 
превърна искането за от-
срочка в съобщение на по-
редния емитент на облига-
ции. Последното дружество 
с проблеми е добричкото 
„Зърнени храни България - 
Фарин” АД, чийто предмет 
на дейност е търговия със 

зърнени култури. Компа-
нията, която на 17 ноември 
трябваше да плати 2.5 млн. 
EUR главница плюс лих-
ва, поиска от довереника 
Обединена българска банка 
да свика общо събрание 
на облигационерите, които 
да разрешат удължаване 
на срока, в който друже-
ството да плати дълга си. 
„Основната причина да по-
искаме отсрочка за плащане 
на главницата е липса на 
средства”, каза за в. „Па-
ри” Милен Ненков, главен 
счетоводител на „Зърнени 
храни България - Фарин” 
АД. По думите му най-ве-
роятно новият лихвен про-
цент ще е по-висок, защото 
лихвата, която плащахме 
досега, е договаряна преди 
пет години. От данните в 
консолидирания отчет на 
компанията към 30 юни 
тази година става ясно, че 
задълженията на „Фарин” 
са 41.11 млн. лв., от които 
23.5 млн. лв. са в графата 
„Задължения по получени 
заеми от банки и небанкови 

финансови институции”.
„Освен свитото кредитира-

не друга причина за искане 
на отсрочка е икономическа-
та обстановка”, твърди Ми-
рослав Маринов, финансов 
директор на ПОК „Доверие” 
АД. По думите му кризата е 
променила много предвари-
телни бизнес очаквания на 
дружествата. „Банките все 
още се страхуват да дават 
кредити, но не може да се 
каже, че само това е причина 
да се търси разсрочване”, е 
мнението на Страхил Види-
нов, изпълнителен директор 
на ПОД „Алианц България” 
АД. Той защити тезата си с 
няколкото предсрочно пога-
сени дългови книжа, които 
бяха изкупени с банкови 
кредити.

падеж
Емисията на „Фарин” на-
помпа обема на проблемни-
те облигационни емисии на 
Българската фондова борса 
до 61.5 млн. лв. До края на 
2010 г. трябва да бъдат по-
гасени дълговите книжа на 

още 6 компании, които са 
на обща стойност 41 млн. 
EUR и 20 млн. USD. Първи 
доларовите си облигации 
трябва да изплати оръжей-
ният производител „Аркус” 
АД, след него това трябва 
да направят „Доверие-Обе-
динен холдинг” АД, „Ев-
рохолд България” АД, „Св. 
св. Константин и Елена” 
АД, „Спорт Депо” АД и ТБ 
Алианц България АД

Дивидент
Обещанието за висок диви-
дент е новата мода за излиза-
не от липсата на достатъчно 
средства за финансиране на 
дейността.

Силистренският месоп-
реработвател „Меком” АД 
например предложи безпре-
цедентно високият 18% ди-
видент по бъдещата емисия 
привилегировани акции. По 
този начин предприятието 
ще се опита да набере над 
14 млн. лв. от капиталовия 
пазар, като парите ще се 
инвестират в нов свинеком-
плекс. Компанията реши 

да увеличи гарантирания 
дивидент от предварително 
обявените 12%. Комисията 
за финансов надзор вече 
разреши стъпката. 

„Въпросните 18% диви-
дент са моя идея”, катего-
ричен беше консултантът 
по увеличението Николай 
Василев, управляващ парт-
ньор в „Експат Капитал”. 

По думите му средствата, 
които ще се наберат, са ка-
питал, който не се връща, 
докато един кредит дори и 
с по-ниска лихва се връща. 
Според инвеститорите подо-
бен дивидент е несериозен 
и няма как да предизвика 
интерес. „Който не иска, 
да не инвестира”, контрира 
Николай Василев.

Професионални инвести-
тори не изключват в безизхо-
дицата да намерят средства, 
на хоризонта да се появят 
компании, които да пред-
ложат още по-фрапиращи 
условия за дивидентна до-
ходност или дружества с 
просрочени облигации.

 Екип на в. „пари”

„Фарин” е поредното дружество с проблемни дългови книжа

Предпазливото банково кредитиране вкарва все 
повече компании в спиралата на задлъжнялост

Решение
„Пи Ар Си” 
търси 1.5 млн. лв. 
от борсата
Фондът за имоти „Пи Ар 
Си” АДСИЦ ще се опита 
да набере от капиталовия 
пазар близо 1.5 млн. лв., 
стана ясно от решение на 
Комисията за финансов 
надзор, с което регулаторът 

дава зелена светлина за 
увеличението на капитала 
на компанията. Дружество-
то за имоти ще предложи 
на инвеститорите 146 250 
нови акции с номинална 
и емисионна стойност 10 
лв. В момента капиталът 
на „Пи Ар Си” е 11.7 млн. 
лв., разпределен в 1.17 млн. 
акции с номинал 10 лв. 
На БФБ никога не е имало 
сделки с компанията.

По принцип банките 
все още се страхуват да 
дават кредити, но не може 
да се каже, че точно това 
е причина да се търси 
разсрочване на облигаци-
ите при по-висока лихва. 
Да не забравяме, че имаше 
много компании, които по-
гасиха дълговите си книжа 
с банкови заеми, защото е 
по-изгодно. Всички дру-
жества изпитват трудност, 
но защо точно компания, 
която търгува със зърнени 
храни, е сред тях, можем 
само да гадаем. Едно от 
предположенията е, че 
облигациите не са използ-
вани по предназначение.

Чудовищните дивиденти, 
които се предлагат, не 
звучат сериозно и не са 
начин за привличане на 
инвеститорски интерес. 
Ние не разглеждаме по-
добни предложения. Това 
са обещания за розово 

Промяна
Нова управа 
влезе в 
БГФМА
Двама нови представите-
ли на бранша влязоха в 
управата на Българската 
фасилити мениджмънт 
асоциация (БГФМА). 
Общото събрание на 
организацията избра нов 

председател в лицето на 
Тошо Киров от “Симачек 
България”. В управител-
ния съвет на асоциацията 
влиза и Герасим Михай-
лов от “Транскапитал”. 
Членовете на асоциацията 
са решили и броят на чле-
новете на управителния 
съвет да бъде увеличен 
от седем на девет, като 
след тайно гласуване в 
него са били преизбрани 

седемте стари членове. 
Фасилити мениджмънтът 
обхваща всички дей-
ности по поддръжката и 
управлението на непро-
изводствените активи 
- сгради, съоръжения и 
инсталации. На практика 
фасилити мениджмънтът 
се грижи за осигуряването 
на комфортна среда за 
живеещите и работещите 
в дадената сграда. 

Всички дружества 
изпитват трудност
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ОБЩ ОБЕМ, В МЛН. ЛВ. ПРОМЯНА СПРЯМО ПРЕДХОДНИЯ МЕСЕЦ, В ХИЛ. ЛВ.
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ОБЛИГАЦИИ 
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НА ГОДИНАТА

ПРОБЛЕМНИ 
ОБЛИГАЦИИРАЗСРОЧЕНИ
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ПРЕДСРОЧНО ИЗИСКУЕМИ
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ВОДЯТ СЕ ПРЕГОВОРИ 
ЗА РАЗСРОЧВАНЕ

10
▶ лв. е номиналната 
и емисионната 
стойност на новите 
акции, които ще 
издаде „Пи Ар Си” 
АДСИЦ в резултат 
на увеличението на 
капитала
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Предпазливото банково кредитиране вкарва все 
повече компании в спиралата на задлъжнялост

Цифра на деня

3.12
 млн. лв. е стойността на ценните книжа, които преми-

наха през БФБ в петък 
▶

Чудовищните 
дивиденти не 

са начин за привли-
чане на инвеститор-
ски интерес

Страхил Видинов, 
изпълнителен директор на ПОД 
“Алианц България” АД

бъдеще, каквото няма как 
да се случи.
В момента, ако някой има 
смелост и се опита да пла-
сира емисия облигации, 
това ще е при по-висока 
лихва. Един от основните 
фактори е матуритетът, 
защото за разлика от ДЦК 
няма как да има 15-годиш-
на корпоративна обли-
гация. В момента този 
пазар е замръзнал и ще се 
размрази след 2 години, но 
са необходими и законови 
промени.

Вложение
Дружества 
инвестираха 15 
млн. лв. в Плевен
Над 15 млн. лв. са инвести-
рали в ново производстве-
но предприятие в Плевен 
българската строителна 
компания “Хоризонт 
- Иванов” и британският 
производител на стома-

на Corus. Вложението е 
реализирано на базата на 
джойнт-венчър между 
българската компания и 
“Фишер профил”, част 
от “Корус дистрибуция”. 
Новото дружество - “Корус 
билдинг системс” - ще уп-
равлява производствена и 
складова база, разположе-
на върху 10 хил. кв. м. То 
разполага с две производ-
ствени линии за три вида 

ниски и четири вида висо-
ки профили, които намират 
приложение в индустри-
алното строителство, 
както и при изграждането 
на логистични складове, 
търговски, транспортни и 
други стопански сгради. 
Дневният капацитет на 
машините е 70 тона. Corus 
Building Systems е един от 
най-големите производите-
ли на стомана в Европа. От 

миналата година е филиал 
на известната индийска 
компания Tata Steel.
Corus е втората по голе-
мина в Европа фирма за 
производство на стомана с 
годишен обем на продук-
цията около 20 млн. тона. 
За компанията работят 45 
хил. души. Съвместното 
предприятие е първата 
инвестиция на Corus в 
Източна Европа.

Има и компании, които 
спазват условията

Идеята за привилегированите акции 
и високия дивидент беше моя

Всички дружества 
изпитват трудност

Идеята “Меком” 
да издаде 
привилегировани 
акции беше лично 
моя, защото в момента 
набирането на капитал 
от финансовите пазари 
е много трудно. Ако 
се пуснат обикновени 
акции, почти няма да 
има ефект. В период 
на криза не е добре 
да се взема кредит, 
защото заемът трябва 
да се връща. Но 
набирането на средства 
чрез увеличение на 
капитала няма да 
доведе до връщане 
на тези пари. Тези 14 
млн. лв. от акциите ще 
бъдат записани като 
собствен капитал, а не 
като задължения. Ако 
обаче се вземе кредит 
със същия размер, 
навлизаме в много 
по-опасна територия, 
защото съотношението 

Тези 14 млн. 
лв. от новата 
емисия кни-

жа ще бъдат запи-
сани като собствен 
капитал, а не като 
задължения

николай Василев, 
управляващ партньор в “Експат 
Капитал”

Въпросните 18% 
дивидент са лично 
моя идея. Емисията 
щеше да бъде записана 
и при 12%, като 
инвеститорите, които 
бяха готови и на 12%, 
няма да имат нищо 
против по-високия 
дивидент. Но тези, 
които се колебаеха при 
12%, сега ще запишат 
при 18%. Причината 
да предложим по-
високия дивидент 
е подсигуряване на 
записването. “Меком” са 
си направили сметката, 
че тази инвестиция ще 
им носи много големи 
печалби. 

Дружеството всяка 
година е било на 
печалба в историята 
си, а през миналата 
година резултатът беше 
рекорден. Който не иска, 
да не инвестира.

Преструктурирането на 
облигационна емисия, 
както знаем, вече не е 
прецедент. Според мен няма 
голяма разлика между пре-
структурирането на банков 
заем и на дългови книжа. 
И при банките има пре-
структуриране - обикновено 
срещу по-висока лихва, 
допълнителни обезпечения, 
изисквания за определени 
обороти, които трябва да 
минават през банката и 
др. Това е логичен процес. 
Облигацията пак е заем и са 
валидни сходни аргументи.

Освен свитото креди-
тиране друга причина 
за искане на отсрочка е 
икономическата обстановка. 
Логичната стъпка е и пре-
структуриране на дълговете. 
То би могло да се извърши 
обаче и по такъв начин, че 
първоначалните ангажимен-
ти да не се нарушават. Има 
компании, които успяват да 

Освен свитото 
кредитиране 
друга причина 

за искане на отсроч-
ка е икономическата 
обстановка

мирослав маринов, 
финансов директор на ПОК 
“Доверие” АД

между собствен и 
заемен капитал се 
променя и се увеличава 
задлъжнялостта. Моят 
съвет е в тази ситуация 
компаниите да трупат 
мускули под формата 
на собствен капитал, а 
не от кредити. Фирмите 
не заслужават да им 
се дават заеми в тази 
ситуация.

спазят предварително по-
етите ангажименти, но има 
и такива, които предсрочно 
погасяват задълженията си. 
Това поведение е достойно 
за уважение. Дивидент от 
18% бих определил като 
прецедент на пазара. Ако 
това са средства за изпла-
щане на други дългове, не 
излиза ли прекалено скъпо 
на емитента? Ако са за 
инвестиции пък, възниква 
въпросът дали те ще доне-
сат по-висока възвръщае-
мост от 18% годишно.
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Акционерите в “Мон-
бат” одобриха апорт в 
дъщерното дружество

Общото събрание на акци-
онерите овласти управи-
телния съвет на “Монбат” 
АД да увеличи капитала на 
дъщерното “Монбат Рисай-
клинг” ЕАД от 19 571 520 
лв. на 35 182 402 лв., като 
извърши непарична вноска 
(апорт) в капитала на “Мон-
бат Рисайклинг” ЕАД. 

Всички новоиздадени ак-
ции от увеличението на 
капитала ще бъдат записани 
и придобити от еднолич-
ния собственик на капитала 
“Монбат” АД. Увеличени-
ето на капитала трябва да 
бъде извършено в срок до 
два месеца от приемане на 
решението. 

Общото събрание на ак-

ционерите на “Монбат” АД 
овластява УС на дружество-
то да приеме нов устав на 
“Монбат Рисайклинг” ЕАД 
и да извърши всички необхо-
дими правни и фактически 
действия за осъществяване 
на увеличението на капи-
тала с непаричната вноска. 
“Монбат” отдели бизнеса 
си с рециклиране на олово 
в дъщерното си дружество 
“Монбат Рисайклинг” в сре-
дата на годината с решение 
на общото си събрание. 

В “Монбат Рисайклинг” 
влизат рециклиращото 
предприятие в Монтана и 
заводите в Сърбия и Ру-
мъния. 

 В петък книжата на “Мон-
бат” приключиха търговия-
та на БФБ с понижение от 
1.69% до 6.45 лв. за брой. 
По позицията преминаха 
743 акции. 

По-голям капитал 
за “Монбат 
Рисайклинг”

КЗК разреши на Lidl 
да купи веригата Plus 
Експанзията в 
Източна Европа 
ще се финансира 
със заем от 
200 млн. EUR
КЗК разреши на Lidl 
Bulgaria GmbH да при-
добие веригата магазини 
Plus. Според антимоно-
полния орган при купува-
нето на “Плюс България 
Търговия” КД, “Тенгелман  
Риъл Естейт Интернеше-
нъл България” КД, “Бъл-
гария Търговия” ЕООД и  
“Риъл Естейт Интернеше-
нъл България” ЕООД няма 
да попречи на развитието 
на пазара. Комисията пос-
танови незабавно изпълне-
ние на решението, съобщи-
ха оттам.

Експанзията на 
модерната търговия
Според КЗК търговията на 
дребно с потребителски 
стоки в България се осъ-
ществява чрез квартални, 
малки, смесени магазини, 
павилиони и други и мо-
дерни търговски вериги. 
Традиционните малки ма-
газини все още са предпо-
читани от населението за-
ради навиците на българи-
на. Според КЗК модерните 
супермаркети и хипермар-
кети за бързооборотни сто-
ки заемат около 30% от то-
зи пазар. При проучването 

пред комисията различни 
вериги са оповестили, че 
планират да се разрастват, 
а освен това се очаква и на-
влизане на нови участници 
на пазара. 

Представители на тър-
говските вериги и на воде-
щи маркетингови агенции 
смятат, че в краткосрочен 
и средносрочен план паза-
рът за търговия на дребно 
с хранителни и нехрани-
телни стоки ще нараства 
незначително като общ 
обем. Делът на модерната 
търговия ще се увелича-
ва за сметка на малките 
квартални магазини, които 
въпреки това ще продъл-
жат да имат относително 
висок пазарен дял и да 
запълват ниши, които не се 
покриват от други форми 
на търговия.

заем за развитие
В деня, в който КЗК опо-
вести решението, стана 
ясно още, че Европейска-
та банка за възстановява-
не и развитие (ЕБВР) ще 
финансира експанзията в 
Източна Европа на герман-
ската верига хипермаркети 
за икономично пазаруване 
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Lidl&Schwarz. Трезорът ще 
отпусне 200 млн. EUR за 
навлизането в няколко па-
зара, сред които е и българ-
ският. Според румънското 
издание ZF, което съобщи 

новината, сумата 200 млн. 
EUR ще покрие развити-
ето на мрежата на Lidl в 
България и Румъния, както 
и това на Kaufland в Бъл-
гария и Полша. Веригата 

вече изгражда първите си 
магазини в Румъния, къде-
то според някои източници 
притежава до 30 парцела, а 
е започнала строителство 
на магазини и у нас. Преди 

около 6 месеца беше обя-
вено, че Kaufland може да 
инвестира 100 млн. EUR в 
развитието на мрежата си 
в Румъния. 

Красимира Янева

Част от експанзията на Lidl в източна Европа е изкупуването на конкурентни вериги магазини▶
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▶ UniCredit ще продължи да разчита на органичен растеж в Европа и за момента не 
предвижда нови сделки Снимка БоБи Тошев

Проблем
Либийската 
връзка
▶ алесандро Профумо, 
който беше най-дългого-
дишният главен изпълни-
телен директор на евро-
пейска банка, се оттегли 
от поста си заради спор 
с акционерите за дела на 

Либия в UniCredit.
▶ Централната банка на 
Либия държи 4.99% от акци-
ите, а либийският държа-
вен инвестиционен фонд -  
още 2.6%.
▶ ако двете либийски 
институции се окажат 
едно лице, това ще бъде 
нарушение на правилата 
на банката, които забра-

няват един инвеститор 
да държи повече от 5% от 
акциите с право на глас.
▶ През август от итали-
анската централна банка 
поискаха информация от 
UniCredit дали двата инвес-
титора са самостоятелни, 
но миналата седмица от 
борда съобщиха, че въпро-
сът все още се проучва.

Новият шеф на UniCredit залага  
на Централна и Източна Европа
Федерико Гицони 
подготвя промени в 
мениджърската струк-
тура на банката

Бившият ръководител на 
UniCredit за Централна и 
Източна Европа Федерико 
Гицони е новият главен 
изпълнителен директор на 
най-голямата италианска 
банка. Той ще заеме поста 
на Алесандро Профумо, 
който напусна преди десе-
тина дни, стана ясно след 
среща на борда на трезора. 
Изборът на Гицони „показ-
ва дългосрочния ни анга-
жимент към Централна и 
Източна Европа, който е 
регион със силен потен-
циал за растеж”, посочи 
председателят на UniCredit 
Дитер Рампъл.

органичен растеж
Кандидатурата на 54-го-
дишния Гицони, който  
през август беше назначен 
и за зам. главен изпъл-
нителен директор, беше 

одобрена единодушно от 
членовете на борда. Като 
негов конкурент за поста 
се обсъждаше колегата му 
Роберто Никастро, също 
заместник на Профумо.

„UniCredit е европейска 
група. Ще продължим да 
разчитаме на органичен 
растеж в Европа, като към 
момента не се предвиждат 
нови сделки”, обяви Ги-
цони. По думите му през 
следващите седмици бан-
ката ще преразгледа ме-
ниджърската си структура 
и ще реши дали да има 
и генерален мениджър. 
Анализатори коментира-
ха, че назначаването на 
нов главен изпълнителен 
директор, особено от кад- 
рите в самата фирма, ряд-
ко води до радикални про-
мени в политиката. 

Биография
Федерико Гицони е дъл-
гогодишен кадър  на 
UniCredit, където работи 
от 30 години. Бил е зам. 
генерален мениджър в 

лондонския офис, а след 
това и в Сингапур. През 
2000 г. поема управлени-
ето на полската банка на 
UniCredit Bank Pekao, а 
през 2003 г. оглавява сме-
сеното дружество, което е 
мажоритарен собственик 
на най-голямата банка в 
Турция Yapi Kredi. Отго-
варял е за Bank Austria, 
която също е собственост 
на UniCredit, и е участ-
вал в реорганизацията на 
бизнеса в Украйна. Благо-
дарение на него украин-
ските подразделения на 
UniCredit отново излизат 
на печалба, включително 
през кризисната 2009 г. 
Две години по-рано, през 
2007 г., поема бизнеса на 
банката в Централна и Из-
точна Европа. Около 25% 
от приходите на трезора 
идват от този регион.

Роден е в Пиаченца и е за-
вършил право в Пармския 
университет. Женен е, с две 
деца. Подобно на Профумо 
е фен на футболния отбор 
„Интер Милан”.

Новият шеф на 
компанията ще 
получи щедро 
възнаграждение в 
брой и акции

Щедър пакет възнаграж-
дения очаква новия пре-
зидент и главен изпъл-
нителен директор на 
Hewlett-Packard Лео Апо-
текер. Това стана ясно ден 
след като бившият главен 
изпълнителен директор 

на SAP беше назначен на 
ръководните постове. За-
едно с новоизбрания не-
изпълнителен председател 
Рей Лейн Апотекер ще си 
поделя работата на Марк 
Хърд, който напусна HP в 
началото на август.

Бонуси
Лео Апотекер ще полу-
чи 4 млн. USD бонус при 
подписване на договора 
си. Годишната му заплата 
ще бъде 1.2 млрд. USD с 

право на бонуси в размер 
на 6 млн. USD за следва-
щата финансова година, 
съобщиха от компанията. 
Освен това той ще получи 
и 156 хил. акции, както 
и опция за още 728 хил. 
броя в зависимост от ре-
зултатите му, стана ясно от 
документите, подадени до 
Комисията по ценни книжа 
и фондови борси. Апоте-
кер ще разполага и с 4.6 
млн. USD за преместване 
и други разходи.

на поста
Лео Апотекер ще встъпи 
в длъжност на 1 ноември, 
когато започва новата фи-
нансова година на компа-
нията. През последните 
20 години той е работил 
в SAP, където през 2008 г. 
става съизпълнителен ди-
ректор, а година по-късно 
- изпълнителен директор. 
През февруари той подаде 
оставка заради слабите 
финансови резултати на 
компанията.

Лео Апотекер от SAP поема 
кормилото в Hewlett-Packard Пазарът ще определи 

дали данъкоплатците 
ще спечелят от помощ-
та за застрахователя

Застрахователният гигант 
American International Group 
се договори с финансово-
то министерство на САЩ 
за начина на изплащане на 
държавната помощ, която 
компанията получи преди 
две години. „Това е повратен 
момент в историята на AIG”, 
каза главният изпълнителен 
директор Робърт Бенмоше. 
Той добави, че е уверен, че 
данъкоплатците ще спече-
лят от инвестицията си в 
компанията, като в същото 
време „сделката е добра” и 
за акционерите на AIG.

Трансформация
Планът се състои от няколко 
части. Най-важната от тях е, 
че финансовото министер-
ство ще конвертира префе-
ренциалните си акции в ком-
панията, които са на стой-
ност около 49 млрд. USD, в 
1.7 млрд. обикновени акции. 
По този начин държавата ще 
увеличи дела си от 79.8 на 
92.1%. След това министер-
ството се надява постепенно 
да продаде акциите на ин-

веститори. Това означава, 
че пазарът ще е този, който 
ще определи колко бързо 
ще се оттегли държавата от 
компанията, както и колко 
ще спечелят данъкоплатците 
от помощта.

по-кратки срокове
„Стратегията сериозно съ-
кращава срока за изплащане 
на финансовата помощ от 
страна на AIG и поставя 
данъкоплатците в значи-
телно по-силна позиция да 
си върнат инвестициите в 
компанията”, посочи в из-
явление финансовият ми-
нистър Тимъти Гайтнър. 
Все още обаче предстои 
да се уточнят условията по 
споразумението.

Други планове
AIG ще трябва да върне и над 
20 млрд. USD на нюйоркска-
та Федерална резервна банка, 
което най-вероятно ще стане 
през първото тримесечие на 
2011 г. До месец компани-
ята планира да приключи 
продажбата на American Life 
Insurance (Alico) на MetLife, 
от което трябва да получи 
15 млрд. USD, както и пуб-
личното предлагане на ак-
ции в American International 
Assurance. 

AIG и САЩ с план 
за разплащане

1.2
▶ млрд. USD ще бъде 
годишната заплата на 
Лео апотекер, без да се 
броят другите бонуси

 Лео апотекер ще поеме 
постовете на президент 
и главен изпълнителен 
директор на HP от 1 
ноември, когато започва 
новата финансова годи-
на на компанията 
 Снимка reUterS

▶
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 8053,5 8143,75
Калай LME USD/т 24650 24900
Олово LME USD/т 2262 2308,75
Цинк LME USD/т 2176 2227
Алуминий LME USD/т 2314 2373
Никел LME USD/т 23390 23899
Алуминиева сплав LME USD/т 2250 2240

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1316,8 1317,2
Сребро LME USD/тр.у. 21,95 22
Платина LME USD/тр.у. 1679 1681
Паладий LME USD/тр.у. 573 575
Родий LME USD/тр.у. 2270 2270

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Октомври	 Ноември
Суров петрол NYMEX USD/б 78,55 82,25
Брент ICE USD/б 83,48 83,76
Газьол ICE USD/т 721 721,25
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 3,83 4,08
Бензин 95 NYMEX USD/т 720 -
Нафта NYMEX USD/т 713 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Октомври
Пшеница Soft Red CBT USD/т 246,18
Царевица Yellow CBT USD/т 189,35
Ечемик Feed ASX USD/т 246,57
Памук No.2 NYBOT USD/т 2216,93
Какао  NYBOT USD/т 2781,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 3990,30
Соя No.2 ICE USD/т 399,76
Захар White NYSE LIFFE USD/т 612,10

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 31.10.2010. 

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 4.10.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,39086
Бразилски реал BRL 10 8,90025
Канадски долар CAD 1 1,54245
Швейцарски франк CHF 1 1,43695
Китайски ренминби юан CNY 10 2,33965
Чешка крона CZK 100 7,60284
Датска крона DKK 10 2,62746
Естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,37675
Хонконгски долар HKD 10 2,04917
Хърватска куна HRK 10 2,71832
Унгарски форинт HUF 1000 6,97564
Индонезийска рупия IDR 10000 1,76047
Исландска крона ISK 100 3,45102
Японска йена JPY 1000 6,74424
Южнокорейски вон KRW 100 1,76583
Литовски литаc LTL 1000 1,34159
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,76091
Малайзийски рингит MYR 10 1,26647
Норвежка крона NOK 10 4,92541
Новозеландски долар NZD 10 2,46668
Филипинско песо PHP 10 1,13211
Полска злота PLN 100 3,46128
Нова румънска лея RON 10 4,80997
Руска рубла RUB 10 4,63083
Шведска крона SEK 100 5,13983
Сингапурски долар SGD 10 2,05617
Словашка крона SKK 10 1,14617
Тайландски бат THB 100 4,92280
Нова турска лира TRY 10 1,01660
Щатски долар USD 1 1,59386
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,10812

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРО	 EUR	 1	 1,96	 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,38574 -0,00433

БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,49032 0,06038

КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,38859 -0,00118

ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,45707 -0,01492

КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,12954 -0,01217

ЧЕШКА КРОНА CZK 100 8,00913 0,05860

ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62446 -0,00015

ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000

БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,25430 -0,02005

ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,83627 -0,01028

ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,67856 0,00147

УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 7,14198 0,04921

ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,59895 -0,00769

ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,20203 0,00868

ИСЛАНДСКА КРОНА ISK   0,00000

ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,71174 -0,00873

ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,26501 0,00371

ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000

ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,75780 0,00078

МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,13746 -0,00458

МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,61803 -0,02754

НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,43262 -0,02199

НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,05436 -0,00652

ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,25613 -0,01072

ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,96782 0,05947

НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,58523 0,00676

РУСКА РУБЛА RUB 100 4,67902 -0,01209

ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,12168 -0,01769

СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,08561 -0,00447

ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,71705 -0,00239

НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,85007 -0,02487

ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,42491 -0,00814

ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,05615 0,00683

ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1868,18000 -9,59000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 4.10 .2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска

Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low

ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1,3725 1,3726 1,3764 1,3619

БРИТАНСКА ЛИРА GBP 0,8676 0,8677 0,8691 0,8659

ЯПОНСКА йЕНА JPY 114,3600 114,3700 114,5200 113,7600

ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1,3414 1,3416 1,3464 1,3361

НОРВЕжКА КРОНА NOK 8,0393 8,0431 8,0446 7,9902

ШВЕДСКА КРОНА SEK 9,2203 9,2238 9,2329 9,1531

КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1,4086 1,4091 1,4141 1,4012

АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1,4113 1,4118 1,4149 1,4078

УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 274,0000 274,3200 276,8100 273,5300

ЧЕШКА КРОНА CZK 24,4470 24,4670 24,6470 24,3680

РУСКА РУБЛА RUB 41,8209 41,8705 42,0341 41,5532

ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 3,9433 3,9466 3,9684 3,9403

▶ Валути спрямо евро 

Най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 Данни от 17.00 ч българско време на 4.10.2010 г.

30.09.2010	г.

158,00 157,23 156,46 156,08 154,15 154,15   
12,03 11,97 11,92 11,89 11,74 11,74   
85,22 84,81 84,39 83,98 82,74 82,74   
100,72 100,23 99,75 99,26 97,79 97,79   
762,92 759,22 755,51 751,81 740,70 740,70   
168,37 167,57 166,76 165,96 160,35 160,35   
78,33 77,96 77,58 77,20 75,32 75,32   
152,56 151,82 151,09 150,36 146,69 146,69   
301,08 299,64 298,21 296,78 286,74 286,74   
199,13 198,18 197,24 196,29 189,65 189,65   
234,15 233,04 231,92 230,81 223,00 223,00   
80,40 80,02 79,63 79,25 76,57 76,57   
239,11 237,97 236,83 235,69 227,72 227,72   

до	15.00	ч.	на	30.09.2010	г.

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	1/10/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,201580 € 1,225612 € 1,195572
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,885717 € 0,903431 € 0,881288

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,852720 € 0,869774 € 0,848456

Цените са валидни за поръчки, подадени на 28/09/2010 г. Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	1/10/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,141343 лв. 1,141343 лв. 1,141343 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 1/10/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	1.10.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0259	лв. 1.0106	лв.	 1.0208	лв. 1,14	% 2,06	%

Сентинел	-	Рапид 1.1808	лв. 1.1808	лв. 3.06% 4.14%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	30	септември	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ-Авангард
ДФ ПИБ-Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
Лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси
ДФ Статус Глобал ETFs

Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

балансиран 4.8455 4.8697 5.0393 4.8455  4.7486   -5.90% 15.03% -8.46% -23.57% 21.01.2008
фонд в акции 6.7884 6.8223 7.0599 6.7884  6.6526   -4.17% 13.89% -5.26% -13.41% 23.01.2008
високодоходен 10.1505 10.3028 10.5565 0.0000  0.0000   0.90% N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.1828    2.1828    -12.42% 28.10% -19.63% -57.08% 12.11.2007
балансиран 2.5934    2.5934    -12.82% 24.72% -19.14% -50.48% 12.11.2007

паричен пазар 11.3060  11.3003  11.2833 11.2946 11.2946 11.3003 5.20% 0.12% 7.02% 6.37% 06.10.2008
балансиран 10.8418  10.7879  10.6800 10.7340  0.0000 0.73% 3.46% -0.94% 3.95% 06.10.2008
фонд в акции 10.1089  10.0586  9.9077 9.9580  0.0000 -2.16% 8.09% -4.98% 0.30% 06.10.2008
             
балансиран 13.6717    13.5363    0.85% 5.31% 0.53% 6.51% 14.12.2005
фонд в акции 8.0436    7.9640    -4.92% 10.00% -13.28% -4.30% 01.03.2006
фонд в акции 4.8096    4.7620    -18.64% 11.79% -20.37% -15.95% 21.06.2006
фонд в акции 7.5667    7.3463    -7.25% 12.29% -4.13% -10.97% 05.02.2008
фонд в акции 11.2450    10.9175    6.39% 12.79% 8.72% 3.36% 05.02.2008
паричен пазар 12.0647    12.0647    6.35% 0.13% 8.68% 8.38% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 81.5676    81.2821  81.5676  -1.65% 1.93% -4.94% -4.77% 20.11.2006
фонд в акции 47.9911    47.7511  47.9911  -7.53% 3.16% -14.17% -13.47% 20.11.2006
фонд в акции 62.7899    62.4760  62.7899  -8.92% 4.64% -10.27% -12.43% 03.10.2007
             
фонд в акции 97.5628    96.1102    -5.67% 3.29% -5.01% -0.88% 04.01.2007
балансиран 78.6423    77.4715    -5.76% 2.26% -6.46% -7.52% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.31429    1.31167    5.14% 0.76% 6.98% 5.78% 01.12.2005
балансиран 1.07973    1.07327    0.04% 4.16% -2.20% 1.53% 01.12.2005
фонд в акции 0.75205    0.74088    -3.79% 8.52% -9.95% -6.21% 01.03.2006
фонд в акции 0.74392    0.73946    1.35% 2.55% 2.31% -10.94% 07.03.2008
ниско рисков 1.04943    1.04629    2.30% 0.39% 3.56% 3.33% 07.05.2009

балансиран 101.2019    100.1949    -1.98% 6.61% -6.65% 0.14% 07.12.2005
балансиран 106.6514    105.5902    -3.29% 5.51% -8.35% 1.31% 06.03.2006
фонд в акции 86.1287    84.8463    -4.92% 9.54% -11.13% -1.54% 20.06.2005
паричен пазар 122.4626    122.4626    6.60% 0.53% 7.69% 7.18% 31.10.2007
ниско рисков 93.6232    93.2491    3.70% 2.55% -0.94% -2.49% 01.02.2008
ниско рисков 106.6443  106.5378  106.2182  106.5378  4.02% 0.89% 5.69% 5.18% 01.07.2009

балансиран 4.7481     4.7197     -3.44% 7.55% -7.80%*** 4.77% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.9419  0.9373  0.9349   0.9303     -11.48% 13.44% -18.36%*** -5.10% 01.06.2009
             
ниско рисков 10.0200    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
балансиран 17.6978     17.5744     -5.51% 7.28% -10.20% 10.00% 28.09.2004
фонд в акции 11.0064    10.8534     -9.81% 10.22% -16.01% 1.90% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.2095     1.1916     -6.65% 12.04% -9.03% 2.00% 10.05.2004
фонд в акции 0.7602     0.7490    8.96% 21.33% 14.91% -6.99% 04.10.2006
фонд в акции 0.9960     0.9813    13.59% 22.41% 8.20% -0.66% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 130.1239  129.9294  129.6701    2.95% 3.25% 4.56% 6.06% 04.05.2006
балансиран 14.2985  14.2985  14.1569    -4.98% 8.23% -7.75% 2.00% 17.12.2004
фонд в акции 0.7313  0.7242  0.7170    -2.40% 15.35% -9.00% -7.26% 04.05.2006
             
балансиран 792.5332    786.6040    1.62% 5.74% 5.66% -8.74% 09.05.2008
фонд в акции 710.9017    705.5833    0.27% 7.10% 5.32% -12.13% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.3534    11.3534    4.45% 1.31% 5.70% 2.75% 30.01.2006
балансиран 120.0635    120.0635    0.04% 5.44% -2.69% 2.19% 30.01.2005
фонд в акции 6.8037    6.8037    -3.41% 10.74% -10.40% -7.91% 30.01.2006
фонд в акции 10.1064    10.1064    0.37% 2.32% 0.59% 0.64% 30.01.2009

фонд в акции 8.6444    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.5110  0.5085  0.5060    -2.92% 7.29% -7.17% -21.04% 19.11.2007
балансиран 0.7405  0.7379  0.7353    -0.81% 3.30% -2.19% -10.07% 19.11.2007
ниско рисков 0.9982  0.9967  0.9952    3.51% 1.08% 4.46% -0.11% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2661  1.2642  1.2623   4.53% 0.25% 6.47% 5.29% 16.03.2006
консервативен 1.2881  1.2842  1.2803   5.09% 0.92% 7.59% 5.66% 16.03.2006
балансиран 0.8688  0.8653  0.8618   -0.08% 3.32% -2.03% -3.13% 16.03.2006
фонд в акции 0.6379  0.6347  0.6315   -5.47% 6.01% -9.61% -9.52% 16.03.2006
балансиран 0.7229  0.7200  0.7171   -5.29% 4.13% -7.68% -11.72% 11.02.2008
консервативен            19.01.2010
 0.0000  0.0000  0.0000   N/A N/A N/A N/A 
 1.0334  1.0334  0.9817   N/A N/A N/A N/A 
            
паричен пазар 1.1808    1.1808   3.06% 0.12% 4.14% 3.70% 15.11.2005
балансиран 1.0259   до 90 дни  над 90 дни  1.14% 3.46% 2.06% 0.31% 12.09.2005
    1.0106  1.0208      

балансиран 7.5778    7.5778   -7.75% 10.11% -8.68% -5.86% 01.03.2006
фонд в акции 6.5780    6.5780   -6.17% 9.37% -10.06% -8.72% 01.03.2006
фонд в акции 2.9536    2.9536   5.32% 15.93% 7.37% -29.47% 05.04.2007
консервативен 10.4997    10.4997   0.68% 1.80% 1.79% 2.74% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7749 0.7710 0.7691 0.7634 0.7634 0.7672  0.7481 5.21% 12.29% -0.26% -6.00% 22.05.2006
фонд в акции 0.4234 0.4213 0.7691 0.4171 0.4171 0.4192  0.4088 1.48% 15.83% -4.25% -22.57% 02.05.2007
  за поръчки до 250 000 евро    за поръчки над 250 000 евро  Цена        
фонд в акции 105.9709  104.6690                                                103.8879    N/A N/A N/A N/A 03.05.2010
             
фонд в облигаци 321.5217    320.5585    2.87% 0.39% 4.15% 7.06% 17.11.2003
ниско рисков 13.5689    13.3016    3.07% 2.51% 3.43% 6.28% 27.12.2005
балансиран 12.4634    12.0968    1.56% 5.22% -0.02% 4.30% 27.12.2005
фонд в акции 8.7910    8.5324    -0.05% 11.22% -4.65% -2.93% 07.09.2005
балансиран 21.0759    21.0759    3.93% 4.12% 3.82% 1.77% 08.10.2007
              
фонд в акции 6.6036    6.5706    -2.42% 5.20% -7.57% -11.70% 01.06.2007
балансиран 7.9926    7.9526    -1.84% 5.14% -5.88% -6.50% 01.06.2007
консервативен 11.6651    11.6360    7.28% 2.95% 8.91% 5.05% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1825    1.1588    -3.34% 5.07% -5.55% 4.24% 18.09.2006
балансиран 1.0425    1.0321    -1.03% 3.40% -0.92% 1.82% 10.06.2008

N/A 13.5489 12.4451 8.7780
322.1637 N/A 12.4023 8.7479
323.7689 13.4352 N/A 8.7048
323.7689 13.4352 12.3412 N/A
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В рамките 
само на 
три бор-

сови сесии нефтът 
успя да добави 7% 
към стойността си 
и да се върне отново 
над нивото от 80 
USD/б. Рязкото пос-
къпване се дължи 
основно на слабия 
долар

По време 
на борсова-
та сесия в 

петък измерителят 
добави 44 пункта 
към стойността си. 
Поредното поевти-
няване на долара 
накара инвестито-
рите да погледнат 
отново към фондо-
вите пазари

индекс на деня

0.8
▶ процента се повиши 
британският индекс FTSE 
100 и достигна  
5592.9 пункта

Стока на деня

2.67
▶ процента спечели калаят 
на борсата в Лондон и дос-
тигна 24 907 USD/т

Причините за борсовия срив 
в САЩ през май се изясниха
Внезапният срив на 
борсата в САЩ, при който 
на 6 май Dow Jones загуби 
1000 пункта в рамките на 
10 мин, не е бил причинен 
умишлено. Това е стано-
вището на Комисията по 
ценните книжа и борсите 
(SEC) и Комисията по 
търговията със стокови фю-
чърси, които разследваха 
съвместно инцидента. 

Истинската причина за 
аномалията е грешка в 
алгоритъма на програмата, 
с която е оперирал един от 
брокерите, участващ в бор-
совата търговия. Официал-
но името на „виновника” 
все още не е съобщено, но 
беше загатнато, че той е 
един от големите борсови 
играчи. В отделен документ 
на SEC е отбелязано един-
ствено името на компани-

ята, от чието име е търгу-
вал той - Waddell&Reed 
Financial.

Според доклада на ко-
мисията причината, която 
е довела до създалата се 
ситуация, от една страна, 
е сгрешеният алгоритъм, 
зададен от брокера, и от 
друга - голямата интензив-
ност на борсовата търговия 
в този ден. След разследва-
нето е станало ясно, че про-
грамата е изпращала по 75 
хил. заявки в рамките само 
на няколко минути, като 
стойността на тези сделки 
е била 4.1 млрд. USD.

Разбира се, програма-
та е работила в този 
режим без проблеми и 
преди това, заради което 
е трябвало да се потърси 
и друг фактор, който да 

е повлиял на системата. 
Такова условие наистина 
е съществувало. Точно 
този ден станаха публич-
но достояние огромните 
проблеми на Гърция, 
свързани с бюджетния 
й дефицит. Поради това 
всички сделки, които 
обикновено се сключват 
в рамките на 5-6 часа, в 
този ден са се извършили 
само за 20 минути.

Въпреки че загубите 
бяха възстановени само за 
няколко минути, властите 
въведоха така наречените 
„прекъсвачи”, които може 
да спрат търговията, ако 
в рамките на 10 мину-
ти определени акции се 
сринат с повече от 5%. За 
моментния крах на борсата 
тогава брокерите въведоха 
термина flash crash.

Спекулациите 
за 

терористична атака 
и злонамерена 
интервенция се 
опровергаха

В рамките само на 10 минути индексът Dow Jones загуби 1000 пункта, след което се върна на предишните си 
нива Снимки bloombErg

▶

Пшеницата поевтиня 
за пета поредна сесия
Първият ден на ок-
томври донесе поредно 
поевтиняване на зърното 
отвъд океана. Котиров-
ките на пшеницата в Чи-
каго слязоха с над 8 USD 
до 247 USD/т, търговията 
на царевицата стигна 
195 USD/т. В Европа и 
най-вече на борсата в 
Будапеща цените бяха с 
противоречиво развитие. 
Европшеницата леко 
се покачи до 413 лв./т, 
следвана от фуражната 
пшеница, която стигна 
379 лв./т. При царевицата 
спадът беше по-серио-
зен - над 18 лв. до 326 
лв./т, докато цената на 
маслодайния слънчоглед 
отскочи с цели 27 лв. до 
751 лв./т. 

У нас търговците 
продължават да стоят 
на изчаквателна позиция 
и на Софийската сто-
кова борса имаше само 
котировки “купува” за 
маслодаен слънчоглед на 
начална цена от 550 лв./т. 

При хранителните стоки 
предлагането беше голя-
мо, но интерес за покуп-
ки липсваше. За сметка 
на това при нехранител-
ните стоки брокерите 
развиха оживена търго-
вия. Продадоха се дърва 
за огрев на 50 лв./куб. м, 
въглища за 299 лв./т и 
брикети - на 229 лв./т. 

Горивата също предиз-
викаха интерес. Бензин 
А 95 се реализира на 
1739 лв./хил. л, природ-
ният газ на 1.12 лв./куб. 
м, а дизеловото гориво 
- 1805 лв./хил. л. При 
горивото за отопление 
сделките бяха на 1103, 
1294 и 1601 лв./хил. л. 
Засилен интерес имаше 
и към металите, където 
се продадоха отпадъци 
от черни метали на 181 
лв./т и алуминий на блок 
за 2.16 лв./кг. 

Цветният 
метал 
добави 648 

USD към стойност-
та си на последна-
та борсова сесия. 
Инвеститорите 
все повече обръ-
щат погледи към 
нискорисковите 
активи, каквито са 
металите

6.05 
▶процента загуби 
царевицата на 
борсата в Чикаго и се 
търгуваше за 183.83 
USD/т. Това е най-
голямото понижение 
от януари насам,  
а причината е 
голямата реколта, 
събрана тази година

Цифра на деня

2.01
▶ процента стигна пос-
къпването на лекия суров 
петрол и цената му стигна 
81.58 USD/б

Еврото достигна шестмесечен връх
Еврото достигна шест-
месечен връх срещу 
щатския долар и в петък 
се котираше за 1.3763 
EUR/USD. За изминалите 
пет сесии американската 
валута загуби послед-
ните четири, макар че в 
четвъртък спадът беше 
париран за кратко след 
по-добрите от очакваното 
данни за заетостта в САЩ. 
Единната валута продължи 
възхода си, след като дан-
ните за производствения 
сектор на Китай показаха 
подобрение, по-голямо от 
очакванията. Оптимизмът 
за глобалното възстановя-
ване беше подкрепен и от 
възходящата ревизия на 
производствения индекс 
на еврозоната. Апетитът 

за рискови активи доведе 
до рязко покачване на 
европейските и високодо-
ходните валути, петрола и 
акциите. 

Негативно върху аме-
риканската валута се 
отразяват и спекулациите 
за допълнително стиму-
лиране на икономиката 
от страна на Фед, което 
би довело до обезценка 
на зелените пари. Ана-
лизатори на Комерцбанк 
прогнозират продължаване 
на поскъпването на еврото 
с първоначална цел 1.39 
EUR/USD.

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

В рамките на четири сесии еврото спечели 2%▶

п р О Д а В а 

апарТаМЕНТ

ЗП 80 кв.м., 

гр. София, ж.к. Борово 

(срещу БиЛА), етаж 1,  

чрез ЧСи

цена 120 000  лв.

0897 999 029  

Софийска стокова  
борса

Станислав пондев,  
“Логос-Тм” 



  18    Тенденции 
pari.bg  Понеделник 4 октомври 2010

След САЩ 
Швейцария ще 
подпише данъчно 
споразумение и с 
Германия

Данъчно споразумение 
между Швейцария и Гер-
мания може да сложи 
край на банковата тайна 
в Европа. Така Bloomberg 
коментира повтарянето 
на доскоро единствения 
случай на пропукване на 
известната швейцарска 
тайна. 

Договорът ще позволи 
на германските данъчни 
инспектори да изискват 
достъп до швейцарските 
банкови сметки на герман-
ски граждани, уличени в 
укриване на доходи. Спора-
зумението предстои да бъде 
подписано този месец меж-
ду финансовия министър на 
Швейцария Ханс-Рудолф 
Мерц и германския му ко-
лега Волфганг Шойбле. 

Клиенти
Докато алпийската стра-
на постепенно приема 
международните данъч-
ни стандарти, банковата 
тайна вече няма да е ва-
лидна за чуждестранните 
клиенти на финансовите 
институции, прогнозират 
анализатори. А те въоб-
ще не са малко, тъй като 
местните банки държат 
25% от световното офшор-
но богатство, припомня 
Bloomberg. Германските 
граждани пък са най-голе-
мите клиенти на швейцар-
ските банки. Авоарите, 
които те държат по банко-
ви сметки в Швейцария са 
за близо 264 млрд. USD. 

Ново споразумение слага край 
на банковата тайна в Европа

25
▶ процента от 
световното 
офшорно богатство 
е в ръцете на 
швейцарските банки

достатъчни за предоставя-
нето на достъп до данните 
и каква част от досиетата 
на клиентите ще може да 
се проверява, обяснява 
Bloomberg. 

Тенденция
Споразумението с Герма-
ния идва 14 месеца след 
първия “пробив” на швей-

царската банкова тайна 
- допускането на амери-
канската данъчна служба 
(IRS) до досиетата на 4450 
сметки на банката UBS AG. 
Така общо 14 700 амери-
канци трябваше да разкри-
ят движения по офшорни-
те си сметки. Отзвукът от 
настоящото договаряне ще 
е още по-широк обаче, пре-

дупреждават анализатори. 
Допълнителен удар е съз-
даденото вчера специално 
звено за административно 
сътрудничество и с други 
държави. Освен с Герма-
ния и САЩ швейцарското 
правителство е одобрило 
данъчни споразумения със 
службите на Франция и 
още 25 други държави. 

Корпоративни съобщения и обяви на държавни институции

П Р О д А В А 

БенЗинОСТАнциЯ
визия „ЛУК ОЙЛ” 
(недовършена), 

Търговска сграда с РЗП 
202 кв.м., навес с РЗП 

440 кв.м., резервоари, 
с. Крън, община Ка-

занлък,  чрез ЧСИ

цена 1 380 000  лв.

0897 999 029  

П Р О д А В А 

ГАРАЖ

ЗП 39 кв.м., 

гр. София, 

ул. Петър Богдан,  

чрез ЧСИ

цена 26 250  лв.

0897 999 029  

П Р О д А В А 

дВУеТАЖнА ВиЛнА 
СГРАдА

със сутерен и таван-
ски етаж,  РЗП – 600 
кв. м, с дворно мяс-
то – ½ от 800 кв. м, 

София, с. Панчарево,  
чрез ЧСИ

цена 400 500  лв.

0897 999 029  

П Р О д А В А 

МеЗОнеТ

РЗП 137 кв.м, 

етаж 15, 16, гр. София, 

ж.к. Зона Б-5, бл. 2,  

чрез ЧСИ

цена 170 250  лв.

0897 999 029  

СЪОБЩЕНИЕ ЗА ПРОДАЖБА ЧРЕЗ ТЪРГ С ТАЙНО НАДДАВАНЕ 
№ 1593/2009/000094/14.09.2010

Подписаният ПАВЛИНА ПАВЛОВА, публичен изпълнител при Терито-
риална дирекция на НАП - София, офис Благоевград, съобщавам, че по 
изпълнително дело № 1593/2009 по описа на същата дирекция ще се 
проведе търг с тайно наддаване, по реда на чл. 251 - чл. 254 от ДОПК, в 
сградата на ТД на НАП - София, офис Благоевград, ул. “Гьорче Петров” 
№2, на 21.10.2010г., от 10.00ч. на следните движими вещи:

1. Лек автомобил, марка “Фолксваген Голф”, с рег.№Е2635ВН, рама 
№WVWZZZ1HZVD001528, двигател №ADZ412672, година на производ-
ство – 1996г., 1800 куб.см, цвят черен, места 4+1, с две врати, гориво 
– бензин+газ, задвижване 4Х4, с общ километраж – около 200 000км, в 
движение и видимо добро външно състояние, при първоначална цена 1 
260.00лв. /хиляда двеста и шейсет лева/.

Огледът на вещите ще се извършва всеки присъствен ден от 11.10.2010 
г. до 15.10.2010 г., от 10.00 ч. до 16.00 ч., на адрес: гр.Разлог, ул. «Неофит 
Рилски» №12, вх.А.

Предложенията за участие в търга се подават в сградата на Терито-
риална дирекция на НАП - София, офис Благоевград, ул. “Гьорче Петров” 
№2, ет.1, стая 105, всеки присъствен ден от 11.10.2010г. до 15.10.2010г., от 
09.00 ч. до 17.30ч., както и по пощата. 

Разглеждането на предложенията ще се извърши на 21.10.2010г. от 
10.00ч., в сградата на Териториална дирекция на НАП - София, офис 
Благоевград, ул. “Гьорче Петров” №2, ет.1, стая 102.

Депозитът за участие в търга, в размер на 20 на сто от обявената 
начална продажна цена, следва да постъпи по банков път до 15.10.2010г. 
в УниКредит Булбанк АД, BIC: UNCRBGSF   IBAN: BG54UNCR96603320296613 , 
а доплащането на окончателната цена се извършва в РАЙФАЙЗЕН БАНК 
ЕАД - IBAN: BG 86 RZBB 9155 3320 0020 04, BIC: RZBB BGSF.

Условията и правилата за провеждане на търга, както и списък на ве-
щите с тяхното описание и продажна цена са на разположение в сградата 
на ТД на НАП – София, офис. Благоевград, ул. “Гьорче Петров” №2, стая 
№105 и на страницата на НАП в ИНТЕРНЕТ на адрес: www.nap.bg  

За контакти: телефон 073/867 922

За допълнителна информация  и заявки: 
тел.02/4395 853, e-mail: reklama@pari.bg

Цена за публикация:  0.66 лв./колон мм/ без ДДС

КОРПОРАТИВНИ СЪОБЩЕНИя И ОБяВИ 
НА ДЪРЖАВНИ ИНСТИТуЦИИ
КОРПОРАТИВНИ СЪОБЩЕНИя И ОБяВИ 
НА ДЪРЖАВНИ ИНСТИТуЦИИ

дестранен регулаторен ор-
ган не можеше да си оси-
гури достъп до класифи-
цираната информация на 
финансовите институции. 
След подписването на до-
говора това ще е възможно 
само срещу име и номер на 
сметка, коментират анали-
затори. Основният въпрос 
сега е какви причини ще са 

264
▶ млрд. USD държат  
германци в 
швейцарски  
сметки

За да опазят имиджа си на 
данъчен рай и да задържат 
част от изтеглящите се 
клиенти, някои швейцар-
ски дружества като Julius 
Baer Group и Bank Sarasin 
вече започнаха да отварят 
клонове в Европа. 

Притеснения
Доскоро нито един чуж-

28
▶ са страните, с 
които Швейцария 
договаря или е 
подписала данъчни 
споразумения

Ханс-Рудолф Мерц▶ Волфганг Шойбле▶



Германският външен ми-
нистър Гидо Вестервеле 
призова Европейския съюз 
да засили неуверените все 
още преговори с Турция по 
присъединяване на страна-
та към Европейския съюз, 
пише WSJ. „Европа трябва 
да изпрати положителен 
сигнал към Анкара в отго-
вор на последните полити-
чески реформи в страната”, 
каза още той. Вестервеле 
уточни, че ще лобира, за 
да се ускорят преговорите 
с Турция. 

С тези си коментари 
външният министър на 
Германия влиза в словесна 
битка с Франция и Ав-
стрия, които са категорич-
но против влизането на 
страната в обединена Евро-
па. Париж и Виена са „за” 
ограниченото приемане на 
мюсюлмански държави в 
ЕС. WSJ уточнява, че гер-
манският канцлер Ангела 
Меркел е много скептично 
настроена по отношение 
на присъединяването на 
Анкара.

„Никой не трябва при-
бързано да затръшва вра-
тата пред лицето на Тур-
ция след всичките усилия, 
които положи страната”, 
е уточнил Вестервеле в 
първото си интервю ка-
то външен министър пред 
WSJ. По думите му Европа 
в никакъв случай не трябва 
да подценява нарастваща-
та икономическа мощ и 
стратегическо значение на 
Турция. 

Други варианти
На референдум, който се 
проведе в средата на сеп-
тември, турските гласопо-
даватели одобриха пакет от 
конституционни промени, 
сред които са изменения 
и укрепване правата на 
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отварянето на две нови гла-
ви през миналата година. 
По думите му ЕС трябва да 
запази набраната инерция 
след разговорите. „Сега 
ние трябва да действаме 
мъдро и достатъчно рано, 
така че да не се стигне до 
задънена улица в края на 
тази година”, категоричен 
е Вестервеле. Ограниче-
ните преговори с Турция 

на развитие на турската ико-
номика. Брутният вътрешен 
продукт на страната на глава 
от населението се е увеличил 
тройно през последните 8 
години. Германският вън-
шен министър е убеден, че 
Турция е от огромно страте-
гическо значение за ЕС и че 
приемането й в европейското 
семейство трябва да излезе 
извън рамките на преговори-

те за присъединяване.

точка на замръзване
Замразените преговори меж-
ду ЕС и Турция са източ-
ник на безпокойство и за 
американските политици. 
САЩ се опасяват, че една 
разочарована Турция може 
да прекрати прозападната си 
външна политика.

Яне Димитров

Германският външен министър 
протегна ръка на Турция
Гидо Вестервеле прикани Европа да поднови преговорите  
с Анкара за присъединяване

в момента може изцяло да 
затихнат, каза още той.

 
Бедни  
при богати
Много европейци са на 
мнение, че Турция е прос-
то един беден износител за 
богатата Европа. Вестер-
веле обаче предупреди, че 
подобно схващане сериозно 
подценява бързите темпове 

 никой не трябва прибързано да затръшва вратата пред лицето на турция след всичките усилия, които поло-
жи страната, коментира министърът на външните работи на Германия Гидо вестервеле Снимка ReuteRs

▶

личността и авторитета 
на гражданските съдили-
ща над въоръжените сили. 
По повод това решение 
Вестервеле заяви, че кон-
ституционните реформи в 
Турция са „стъпка в пра-
вилната посока”, и добави, 
че това е ясен сигнал, че 
Турция иска да има евро-
пейско бъдеще и европей-
ска перспектива.

Решението на министър 
Вестервеле да защитава 
кандидатурата на Турция 
наля още масло в огъня на 
отношенията между Сво-
бодно-демократическата 
партия  и консервативния 
Християндемократически 
съюз във вътрешнополити-
чески план. От своя страна 
Меркел предложи „приви-
легировано партньорство” с 
Турция вместо пълноправно 
членство. Концепция, която 
френският президент Никола 
Саркози също възприе.

Защо са против
Много европейски консер-
ватори са на мнение, че Ев-
ропейският съюз е плод на 
европейската християнска 
цивилизация и дори Тур-
ция да отговаря на всички 
европейски демократични 
и икономически стандарти, 
й е твърде чужда в култур-
но отношение. Опасения-
та, че евентуално членство 
би довело до масова вълна 
от имиграция, също са в 
основата на замразените 
преговори.

До момента Турция е от-
ворила едва 13 от общо 35-
те предприсъединителни 
глави, които се отнасят до 
политическата сфера. В съ-
щото време ЕС е отказала 
преговорите в други обла-
сти. Германският външен 
министър уточни, че е на-
правил всичко възможно за 

Тънка норвежка линия
Турция е на път да 
избере пътя на  
Норвегия за член- 
ство - да приключи 
преговорите и да 
остане извън ЕС

Все повече европейски 
политици са на мнение, 
че враждебната нагласа за 
влизането на Турция в ЕС 
е на път да откаже сама-
та Анкара от членство. За 
това предупредиха както 
настоящият, така и бив-
шият външен министър на 
Германия. 

реалност
В края на миналата седмица 
бившият външен министър 
на Германия Йошка Фишер 

коментира пред EUobserver, 
че Европа все по-ясно  
осъзнава нуждата от ра-
ботна сила и постепенно 
променя отношението си 
към присъединяването на 
Турция. Въпреки това обаче 
страната може да е тази, ко-
ято да прекъсне плановете 
за влизане в ЕС.

с различен аршин
Турция се оплака, че ЕС 
я третира неравностойно. 
Именно това е причината 
страната да избере т.нар. 
норвежки вариант за член-
ство. С други думи казано, 
Турция ще следва пътя на 
Норвегия, която приключи 
преговорите за членство в 
ЕС, но на два пъти се отказа 
да влиза в ЕС, след два про-

ведени референдума през 
1972 и 1994 г.

Другият път
Всъщност целта на Анка-
ра е не толкова да стане 
част от обединена Европа, 
колкото да приеме евро-
пейските правила и норми. 
Ние трябва да възприемем 
европейските правила, но 
не чрез натиск от ЕС, ко-
ментира пред EUobserver 
турският министър по евро-
пейските въпроси и главен 
преговарящ Егемен Багъш. 
Той допълни, че по този на-
чин Турция ще се промени, 
без да има значение какво 
е мнението на Германия и 
Франция за членството ни. 
Християндемократичният 
съюз на канцлера Ангела 

Меркел, Австрия и Фран-
ция продължават да насто-
яват за „привилегировано 
партньорство” за Анкара 
вместо членство. Докато 
най-големите поддръжници 
на турското еврочленство 
са Великобритания и Шве-
ция.

Амбиции
Когато Турция достигне 
стандарта на живот в ЕС, 
може да последва примера 
на Норвегия и да реши да 
не става част от обединения 
блок, уточни още Багъш. 
Така Турция ще мине през 
преговорите, ще затвори 
главите, ще направи необ-
ходимите реформи, но мо-
же да предпочете да остане 
извън ЕС.

 ние трябва да възприемем европейските правила, 
но не чрез натиск от Ес, каза Егемен Багъш, турски 
министър по европейските въпроси и главен прего-
варящ

▶
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Традиционно стандартът 
на живот в скандинавските 
държави е сред най-висо-
ките в света. Не по-малко 
качествена е и образовател-
ната им система. В послед-
ната класация на Newsweek 
за най-добрите страни за 
живеене е именно Фин-
ландия.

Тя е и първа в класаци-
ята за най-добро образо-
вание. След нея Швеция 
е на 19-а, а Норвегия - на 
33-та позиция. Повишеният 
интерес към образовани-
ето в трите скандинавски 
страни се дължи най-вече 
на факта, че то е 100% дър-
жавно финансирано, т.е. 
както националните, така и 
международните студенти 
не плащат учебни такси 
(tuition fees). Въпреки това 
обаче, когато се изчислява 
цената на бъдещото обуче-
ние във Финландия, Норве-
гия и Швеция, трябва да се 
вземат предвид цялостните 
разходи по престоя, съветва 
управителят на консултант-
ска фирма “Мис Диаман-
диева” Милен Младенов. 
Това включва както задъл-
жителната семестриална 
регистрационна такса, така 
и цената на живот. А тя е 
доста висока, особено в 
северните страни. 

разходи
Студентите трябва да си 
приготвят минимум 1000 
EUR на месец, съветва 
Младенов. Сумата покрива 
разходите по храна, транс-
порт, извънкласни дейности 
и настаняване. Едно от най-
големите разходни пера за 
международните студенти 
в скандинавските държави 
е именно високата цена 
на квартирите, тъй като 
бройките в студентските 
общежития са ограниче-
ни. В този смисъл, за да 
започнете обучението си 
в съответната държава, се 
изисква представянето на 
документ, удостоверяващ 
способността ви да покрие-
те разходите по престой. 

 
Специалности
Трябва да се има предвид 
сравнително ограниченият 
брой специалности, които 
все още се представят на 
английски език, предупреж-
дава Благовеста Евтимова 
от консултантска фирма 
“Дарби”. Като цяло меж-
дународните студенти имат 
два избора. Първо, за да се 
възползват от разнообра-
зието от висококачествени 
програми, преподавани на 
местния език, кандидати-
те могат да се запишат в 
подготвителна година. По 
време на нея се учи езикът 
и се преминава подготовка 
за явяване на национални 
матури. Теоретично по този 
начин чуждестранните сту-

денти трябва да натрупат 
знанията за безпроблемно 
продължаване в предпочи-
тана университетска про-
грама. Да се усвои фински 
или шведски за една годи-
на, и то на академично ни-
во, обаче е нереалистично, 
споделя Евтимова. Затова 
вторият вариант е записва-
нето в профил, преподаван 
на английски език. Засега 
тези програми са предимно 
от областта на икономиче-
ските и инженерните науки. 
Поради това и най-силните 
и предпочитани бакалавър-
ски специалности са ико-
номика, информационни и 
компютърни технологии и 
международни комуника-
ции, обяснява Младенов. 

изисквания
Възможността за безплатно 
образование привлича мно-
го голям брой студенти да 
се обучават в скандинавски-
те университети. Затова не 
се заблуждавайте от факта, 
че кандидатстването става 
документално - летвата за 
прием е доста висока. На-
пример успехът от българ-
ската диплома, който може 
да ви даде шанс за запис-
ване в северните страни, е 
отличен. Освен академична 
справка другите стандартни 
документи са сертификат 
за владеене на език, пре-
поръки и автобиография. 
За студентите от страните 
членки на EU/EEA/EFTA, 
т.е. и България, полагането 
на езиков изпит не е задъл-
жително при положение, че 
кандидатът може да докаже 
завършването на 7-годишен 
курс на обучение. Валидни 
са и общоприетите серти-
фикати: TOEFL (минимум 
500 точки или 170 при пола-
гане чрез компютър), IELTS 
(минимален резултат 5.0), 
APIEL(минимален резултат 
3.0), FCE, CAE и CPE. 

Видове 
университети
Друг факт, който може 
да заблуди кандидатите, 
е разликата между акаде-
мичните университети и 
политехниките (Universities 
of applied sciences), които 
са широко разпространени 
във Финландия например. 
Успешното завършване на 
първите осигурява степен-
та обикновен бакалавър (3 
стандартни години), а на 
вторите - професионален 
бакалавър (3.5-4 години). 

Програмите в Норвегия, Финландия и Швеция привличат с 
достъпно и качествено образование

Стъпки
Как се 
получават 
студентски 
права

При престой над 3 
месеца в която и да е от 
трите северни държави, 
одобрените студенти 
трябва да се регистри-
рат в националната 
гражданска система.

Това може да стане в 
посолството на Финлан-
дия, Норвегия или Швеция 
в родната страна на кан-
дидатите или на място 
в местното полицейско 
управление. 

Документите, необхо-
дими за издаването на 
разрешително за прес-
той, са регистрационен 
формуляр със снимка, дос-
тъпен на страниците на 
съответните имигра-
ционни служби; справка, 
удостоверяваща приема 
в избрания университет; 
документ, удостоверя-
ващ способността за 
покриване на разходите 
по престой, и валидна 
здравна осигуровка.

▶

▶

▶

Тънкият момент е в това, 
че степента професионален 
бакалавър не е достатъчна 
за продължаване в магис-
търска програма, обяснява 
Младенов. В този смисъл 
политехническите универ-
ситети подготвят специали-
зирани професионалисти, 
които излизат веднага на 
пазара на труда. Ако обмис-
ляте продължаване на обу-
чението и с допълнителни 
програми обаче, ще трябва 
или да си доучите, или още 
в началото да си изберете 
академичен университет. 

Марина Узунова
marina.uzunova@pari.bg

Финландия
Учебни заведения: Университети и политехники (за 
приложни науки)
Срок за кандидатстване: За университетите - август - 
септември за ранно кандидатстване и януари - февруари, 
за политехниките - ноември - януари.
Документи за кандидатстване: попълнен и подписан 
формуляр за кандидатстване, академична справка/дипло-
ма за предходна степен на обучение, документ за владеене 
на съответния език на обучението. 
Такса за кандидатстване: 80 EUR.
Условия за работа: Българските студенти нямат 
ограничение за броя часове, които могат да рабо-
тят.

Норвегия
Учебни заведения: университети, специализирани 
университети, колежи, национални институти и частни 
учебни заведения с институционална или програмна 
акредитация.
Срок за кандидатстване: януари - март 
Документи за кандидатстване: попълнен и подписан 
формуляр, академична справка/диплома за предходна 
степен на обучение, документ за владеене на съответния 

език на обучението.
Семестриалните регистрационни такси: 370-750 EUR. 
(Срещу тях студентите получават членство в местната 
студентска организация, а оттам и право на ползване на 
университетските здравни услуги, достъп до спортните 
съоръжения и културни дейности на вуза и студентска 
карта за намаления в градския транспорт и културни 
институции.)
Условия за работа: Българските студенти имат право да 
работят почасово до 20 часа седмично през семестъра и 
неограничено през ваканциите.

Швеция
Учебни заведения: университети и колежи
Срок за кандидатстване: юни - септември за ранно 
кандидатстване и декември - февруари 
Документи за кандидатстване: сертификати и дипломи 
от предишни обучения, академична справка/диплома 
за предходна степен на обучение, документ за езикова 
компетентност, копие от документ за самоличност. Доку-
ментите трябва да са преведени на шведски, английски, 
френски или немски език.
Повечето английски програми са предвидени за студенти 
на обменни начала.

Основна информация за кандидатстване

Студентите трябва да си приготвят пари 
за учебници, квартира и храна
▶
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Финансовите и компютърните 
професии остават най-перспективни

Търсенето на 
анализатори 

и финансови специ-
алисти от всички 
области (банкови, 
застрахователни, 
счетоводни и т.н.) 
ще остане сил-
но. Става въпрос 
обаче за хора със 
специфични компе-
тенции и натрупан 
опит, които компа-
ниите са обучавали 
и в които са инвес-
тирали 

Тенденцията за развитие 
на заплатите в България 
е много неравномерна. 
Пазарът ни е много малък 
и влизането на дори една 
по-голяма компания може 
да промени равновесието 
в търсене и предлагане на 
определена квалификация. 
Поради това е трудно да се 
дават прогнози.

Със сигурност производ-
ствените компании в Со-
фия и страната ще се раз-
виват, ще стават повече и 
това съответно ще доведе 
до увеличено търсене на 
работна сила. Вследствие 
на това работодателите ще 
трябва да повишат нивата, 
за да могат да задържат и 
привличат по-добрите и 
квалифицирани кадри.

Ръстът няма да е една-
къв за всички групи 
- при нискоквалифицира-
ните ръстовете няма скоро 

30% ръст на заплатите може да 
има при квалифицираните кадри

За по-високо 
възнаграж-
дение човек 

трябва да се насочи 
към браншове с 
по-висока добавена 
стойност

Николай Николов, 
мениджър “Подбор” на “Хорайзънс 
България”

да надхвърлят 10-15%. 
При висококвалифици-
рани инженери, с опит в 
международни компании 
и владеене на английски 
и поне още един език 
увеличението спрямо 
сегашните нива може да 
достигне и до 30% до 
няколко години.

Като заключение трябва 
да се отбележи, че бъде-
щото заплащане на пазара 
на труда зависи много от 
чуждестранни инвести-
ции и колкото по-малко се 
изтъква като предимство 
ниската цена на труда, 
толкова по-голям шанс има 
да се освободи спирачката 
пред нарастване на запла-
тите. Другият извод е, че 
за по-високо възнагражде-
ние е полезно човек да се 
насочи към браншове с по-
висока добавена стойност 
и по-висока ефективност 
на труда.

Банковите позиции и 
общите работници ще 
са сред слабо платени-
те кадри през следва-
щите години

Сривът на финансовите па-
зари през изминалите три 
години разклати доверието 
в световните финансови ин-
ституции и отключи серия 
от протести срещу “голе-
мите лоши банкери”. Спо-
ред специалистите обаче 
очакванията за изпадане в 
немилост на финансовото 
поприще не са оправдани. 
Напротив, именно профе-
сиите, свързани с финансо-
во моделиране, ще останат 
едни от най-търсените и до-
бре платените и през 2011 
г., показва класация на The 
Distance Daily. 

Финансов подем
Три са ключовите секто-
ри, където ще има глад за 
специалисти, а и те ще са 
добре платени. Става дума 
за финансови услуги, ком-
пютърни системи и про-
грамиране, инженерство. 
Две от най-перспективните 
и доходоносни позиции в 
САЩ през идната година 
ще са финансовите анали-
затори и актюерите (анали-
затори на финансов риск), 
става ясно от класацията. 
Подобни са наблюдения-
та и на специализираната 
агенция за човешки ресур-
си “Менпауър България”. 
Търсенето на анализатори 
и финансови специалисти 
от всички области (банко-
ви, застрахователни, сче-
товодни и т. н.) все още е и 
ще остане силно, обяснява 
Мария Темелкова, мени-
джър “Ключови клиенти”. 
Става въпрос обаче за хора 
със специфични компетен-
ции и натрупан опит, които 
компаниите са обучавали 

и в които са инвестирали. 
Актюерите, работещи пре-
димно в застраховането, 
действително се радват на 
голямо внимание от страна 
на работодателите. Те обаче 
са малка група специали-
сти, които са регулирани 
нормативно - подлежат на 
лицензиране и вписване в 
регистър, обяснява Нико-
лай Николов, мениджър 
“Подбор” в консултантска-
та компания в областта на 
човешкия капитал “Хорай-
зънс България”. Затова ин-
тересът към тях не е след-
ствие от пазара, а резултат 
от изкуствена регулация. 

Умения
В контраст - заплатите на 
масовите банкови позиции, 
свързани с обслужването на 
клиенти, ще продължават 
да изостават, смята Нико-
лов. Така заплащането на 
по-непрестижните профе-
сии в банките ще намалява 
заедно със съкращаването 
на разходите за персонал, 
автоматизацията и аутсор-
сването на много процеси, 
като разплащания, онлайн 
банкиране, ИТ услуги и ка-
сови операции, прогнозира 
Николов. Всъщност именно 
комбинацията от финансо-
ви и компютърни познания 
ще е печеливша на пазара 
на труда, разкриват някои 
от номинираните от “Мен-
пауър България” професии 
- “финансови специалисти 
със специфични познания 
(езикови и програмни про-
дукти - ЕРП системи)” и 
“анализатори с финансови 
и ИТ познания и компе-
тенции”. 

Компютърни 
специалисти
Другият безспорен перс-
пективен сектор остава 
този на компютърните и 
информационните техно-

Разработчици на соф-
туер

Програмисти на различни 
езици

Финансови специалисти 
със специфични познания 
(езикови и програмни про-
дукти - ЕРП системи)

Анализатори с финансо-

▶

▶

▶

▶

ви и ИТ познания и компе-
тенции

Актюери
Търговци с инженерна 

насоченост и компетенции
Медицински персонал
Фармацевти
Работници в енергети-

ката

▶
▶

▶
▶
▶

Най-перспективните и добре 
платени професии в България

 Мария темелкова,  
мениджър “Ключови  

клиенти” на “Менпауър 
България”

логии, категорични са спе-
циалистите. Оформянето 
на България като своеоб-
разен център по аутсорсинг 
на софтуерни разработки 
направи разработчиците 
на софтуер много търсени. 
В резултат работодателите 
трябва да се конкурират 
за задържането на тези 
хора с по-високи заплати 
за българските стандарти, 
обяснява Николай Нико-
лов. Потенциал за увели-
чение на ниските възна-
граждения имат освен тях 
медицинските професии и 
фармацията. Енергетиката 
е сектор, който също ще 
се развива в посока по-ви-

соко заплащане. За част от 
висококвалифицираните 
строителни специалисти 
възможности за по-високи 
доходи крият инфраструк-
турните проекти и проек-
тите за възобновяеми енер-
гийни източници, обяснява 
Николов. 

Губещите
Ако трябва обаче да се от-
кроят “златните малинки” 
на пазара на труда, това 
още дълго време ще са об-
щите строителни кадри. 
За възнагражденията при 
професиите в туризма и 
образованието също не се 
очаква да отбележат ръст, 

смята Николов. 
Така въпреки кризата и 

през 2011 г. парите няма да 
спят и междувременно ще 
трябват все повече хора, за 
да ги контролират, управля-

ват и инвестират. Високото 
им възнаграждение обаче 
все повече ще зависи от ре-
ално придобитите знания, 
умения и компетенции. 

Марина Узунова

 ит специалистите отново ще са най-търсените през 2011 г.▶
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Къде е най-изгодно да се 
пазарува - в хипермаркетите, 
супермаркетите или квартал-
ните бакалии. Търговските 
вериги твърдят, че предлагат 
най-добрите цени за клиен-
тите си. Въпреки това обаче 
статистиката показва, че у 
нас българите най-често си 
пазаруват от магазина на 
края на улицата. Битката за 
клиенти в бранша се води с 
най-разнообразни промоции. 
Отразяват ли се обаче про-
моциите върху оборотите на 
магазините. Това попитахме 
в няколко големи търговски 
вериги.

искрено и лично
„Отбелязаният ръст в про-
дажбите на промоционал-

ни стоки е около 20-25%”, 
коментира Марина Кожу-
харова, мениджър „Връзки 
с инвеститорите” в „ЦБА 
Асет мениджмънт”. От дру-
ги компании също заявиха, 
че някои стоки, включени в 
брошура за продукти с на-
малени цени, понякога дори 
отбелязват над 25% ръст в 
продажбите. За най-успеш-
ни се смятат промоциите 
на продукти, които се из-
черпват за няколко дни или 
максимум седмица. Ефект 
от предлагането на стоки на 
понижени цени обаче има 
не само за конкретните ар-
тикули. „Добрата промоция 
означава повече клиенти в 
магазина и по-високи про-
дажби по принцип”, твърдят 

от търговските вериги. 

Мигриране на купува-
чите
Промоциите обаче ще стават 
все по-важни занапред. При-
чината е проста. Портмонето 
на българина е тънко, а освен 
това проучвания показва-
ли, че българският купувач 
мигрира, т.е. че пазарува от 
няколко места, а не само от 
един магазин или верига. 
Купувачът продължава да 
търси най-изгодната покупка 
за себе си, а това означава, че 
веригите ще развиват промо-
циите. „Месец на сиренето” 
има например в „Пикади-
ли”, а други имат акции, 
обвързани с конкретен ден 
от седмицата. 

Пазарен ден
„През септември стартирах-
ме акцията „Пазарен ден 
в ЦБА” - специален жест 
към нашите лоялни клиенти, 
притежатели на клиентски 
карти. Програмата ни за ло-
ялност е уникална за Бълга-
рия - развиваме я от повече 
от 5 години. Клиентите ни 
винаги са получавали левов 
кредит за всяка своя покупка 
вместо бонус точки, които да 
разменят за конкретни про-
дукти. Искаме да възнагра-
дим лоялните си клиенти със 
специални предложение. Те 
включват отстъпка от 5% за 
пресни плодове и зеленчуци 
в сряда, дискаунт за прясно 
свинско месо в четвъртък”, 
обясни Кожухарова. Тя каза, 

че провеждат и кампания от 
началото на лятото, насо-
чена към хората от третата 
възраст, която и в момента 
тече в ЦБА. 

Всеки понеделник пенсио-
нерите в определени часове 
пазаруват с 5% отстъпка. 
Освен това при покупка над 
10 лв. клиентите получа-
ват промоционален талон, 
който им дава отстъпка при 
следващо пазаруване. „Така 
възнаграждаваме клиентите 
си, които правят и голяма 
част от седмичните си по-
купки при нас”, допълни 
Кожухарова. 

Локация, стоки,  
обслужване
Освен по изгодната цена 

българинът избира откъде 
да пазарува по още няколко 
критерия. На първо място е 
местоположението на ма-
газина - да е в квартала, в 
който работи или живее, да 
се предлагат стоките, които 
търси, и да бъде обслужен 
бързо и качествено. Поради 
тези причини кварталните 
магазини държат все още 
значителна част от пазара 
на хранителни стоки. Т. нар. 
модерна търговия - в супер-
маркети и хипермаркети 
- е недостатъчно развита, 
твърдят от Комисията за за-
щита на конкуренцията. Тя 
заема едва 30% от пазара, а 
останалият дял се държи от 
кварталните магазини. 

Красимира янева

Намаленията в търговските вериги увеличават продажбите  
с 25%, твърдят компании от бранша

Изискванията 
са - мястото да е  
комуникативно, да има 
паркинг и възможност 
за зареждане с 
камиони 
2010 подобно на изминала-
та е годината на купувача в 
имотния бранш. Търговски-
те вериги за бързооборотни 
стоки и дискаунтърите са 
сред малкото, които купу-
ват парцели или наемат 
големи площи на оживени 
улици. 

Малка площ  
на топмясто
Най-търсени за наемане са 
магазини с 600-1000 кв. м и 
да е на комуникативно място. 
Останалите изисквания са 
различни при различните 
вериги. Дискаунтърът „Пени 
маркет” освен посочената 
площ иска да има и успоре-
ден склад с възможност за 
зареждане с тежкотоварни 
автомобили и да има паркинг 
за 70-100 коли. От „Фан-
тастико” имат сходни изис-
квания, но те са готови да 
наемат както самостоятелни 

сгради, част от търговски 
център или дори подблоково 
пространство. От веригата 
искат обектът да има добро 
лице - т. е. да има възмож-
ност за голяма витрина и да 
има самостоятелен подход за 
зареждане.

Земи
За покупка двете вериги тър-
сят парцели в нерегулация в 
градове с най-малко 15 хил. 
жители в жилищни компле-
кси или до натоварени кръс-
товища - на място,  достъпно 
за пешеходци. От „Фантас-

Супермаркетите търсят под наем  
магазини над 600 кв. м площ

Войната на промоциите

тико” търсят площ от поне 
3000 кв. м, а дискаунтърът 
иска площ от 3500 до 5500 
кв. м и ширина поне 39 метра. 
От „Пени” смятат, че за тях 
са подходящи и парцели с 
постройки, които подлежат 
на събаряне. Магазините на 
веригата ще се изграждат в 
или близо до жилищни ком-
плекси, пояснява управителя 
на "Пени" Васил Сечко. От 

„Фантастико” държат предло-
женият им за покупка парцел 
да има правилна правоъгълна 
форма. „Билла” също се е 
насочила към изграждането 
и наемането на по-малко квар-
тални площи.

Красимира янева

За най-успешни се смятат промоциите на продукти, които се изчерпват за няколко дни или максимум седмица           Снимка БоБи Тошев▶

 Магазините на "Пени" ще се изграждат в или близо до жилищни комплекси, казва 
управителят на веригата  васил Сечко
▶
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Дружеството ще тегли 
заем от Световната 
банка за покриване на 
дългове и реформи 

Приходите на БДЖ за пър-
вите осем месеца на го-
дината са със 17 млн. лв. 
повече от предвидените в 
плана с оздравителни мерки 
на дружeството. Това каза 
транспортният министър 
Александър Цветков по вре-
ме на семинар за напредъка 
в транспортните проекти в 
България. „Превозвачът из-
лиза от рецесията, което се 
доказва и от високия ръст 
на товарните превози през 
август”, коментира Цветков.  
Според министъра най-голям 
проблем за железопътния 
транспорт са кражбите в же-
лезопътната инфраструктура. 
Щетите от кражби от нача-
лото на годината възлизат на 
над 1.5 млн. лв., а броят на 
кражбите е 700.

ръст на приходите
В дружеството се опитват 
да увеличат и  приходи-
те. С 14% са се увеличили 
парите от намаляване на 
гратисчиите. „За целта има 
внезапни проверки, затяга-
не на контрола върху кон-
дукторите, освобождаване 
на некоректни служители. 
Но ние имаме още какво 
да свършим в тази посока”, 
коментира председателят 
на съвета на директорите 
на дружеството Владимир 
Владимиров.

По думите му в момента 
се подготвя един пилотен 

проект за извършване на про-
верки и контрол от външна 
фирма, която ще се занимава 
със събиране на приходите 
от билети.

съкращения
През 2011 и 2012 г. броят на 
работещите в държавните 
железници трябва да нама-
лява с по 7.5% на година. 
Ръководството ще търси въз-
можности за освобождаване 
на служители по взаимно 
съгласие. Зa тази година 
платените до края на август 
обезщетения възлизат на над 
4.5 млн. лв. През следващите 
2 години се очаква да са с по 
1 млн. лв. повече. Освен със 
съкращения ще се търсят 
възможности работата да 
бъде преструктурирана по 
такъв начин, че на местата за 
400-те души, които годишно 
излизат в пенсия, да не се 
наемат нови или наетите да 
са значително по-малко. За 
да свие разходите, БДЖ ще 
назначава свои служители, 
които трябва да бъдат съкра-
тени, като охранители. Така 
няма да се плащат за тази 
дейност пари на външна 
фирма. 

През 2010 г. се отчита на-
маление на персонала на ра-
ботещите в железопътните 
дружества с 820 души, а те са 
9% от състава през 2009 г. 

Владимир Владимиров ка-
за още, че до края на годината 
БДЖ ще сключи споразуме-
ние със Световната банка за 
отпускане на заем. Той ще 
бъде предназначен за погася-
ване на задълженията и про-
дължаване на реформите. 

870
▶ лв. е цената, на която 
се провеждат легални-
те шофьорски курсове, 
твърдят от бранша

 александър Цветков, 
министър на транспорта

▶

Приходите на БДЖ са със 17 млн. повече
Холдинг
Преструктурирането на рабо-
тата на дружеството ще про-
дължи. Както в. „Пари” писа, 
има идея за създаване на 
холдингова структура. Всич-
ки активи -  вагони и локомо-
тиви, както и служителите 
от БДЖ ЕАД ще трябва да 
отидат в дружествата „Път-
нически превози” ЕООД и 
„Товарни превози” ЕООД и 
структурата на БДЖ ЕАД 
да стане такава, каквато е 

структурата във всички оста-
нали европейски железници. 
Тя трябва да бъде холдинг с 
една малка шапка, която се 
занимава със стратегическо 
управление. „Тази идея се 
подкрепя и от Световната 
банка, така че това ще бъде 
като допълнително развитие 
на реформите в БДЖ ЕАД 
и допълнение към плана за 
преструктуриране”, обясни 
Владимиров. 

Той каза още, че в изпълне-

ние на оздравителния план 
на БДЖ предстои оптимизи-
ране на вагонния парк и на 
парка от локомотиви. Транс-
портният министър съобщи, 
че БДЖ ще пусне бизнес 
вагони до един месец. По 
думите му те ще са нови или 
след основен ремонт и пъту-
ването с тях ще е по-скъпо. 
„Всички ненужни вагони и 
локомотиви ще бъдат прода-
дени, а тези, които вече няма 
как да бъдат ползвани, ще 

бъдат предадени за скрап”, 
уточни Владимиров. По ду-
мите му така ще  се намалят 
разходите и ще се увеличат 
приходите, смятат от ръко-
водството на дружеството. 
С по 7.5% годишно трябва 
да се намаляват работещите 
в БДЖ, за да се свият допъл-
нително разходите. Според 
министъра на транспорта 
Александър Цветков целта е 
до 2014 г. държавните желез-
ници да излязат на печалба.

Мошеници продават над 10 000 
шофьорски книжки годишно
Инструктори  
искат да се  
снима целият учебен 
процес

Годишно между 10 хил. и 
15 хил. от общо 70 000 шо-
фьорски книжки се продават 
на черно. Статистиката е 
неофициална, а данните бяха 
оповестени от транспорт-
ният министър Александър 
Цветков. 

Камери срещу  
корупция
„За мен това са потенциални 
убийци на пътя, тъй като 
това са кандидати, които не 
са достатъчно подготвени, 
за да вземат изпита по нор-
малния начин”, коментира 
министърът. От 1 октомври 
са в сила промените в Закона 
за движение по пътищата. 
Вече е задължително зас-
немането на теоретичните 
и практическите изпити на 
кандидат-шофьорите. Целта 
е да се спре продажбата на 
свидетелства за управление 
на моторни превозни сред-
ства на черно. Записите ще 
се пазят една година, а глоба-
та за фиктивен изпит е около 
5000 лв.

„не” на поскъпването
„Няма да има повишаване 
на цената на шофьорските 
курсове”, каза Александър 
Цветков. Той обясни, че 
камерите са закупени със 
средства на ИА „Автомо-
билна   администрация”. По 

За мен 
това са 

потенциал-
ни убийци 
на пътя, тъй 
като това са 
кандидати, 
които не са 
достатъчно 
подготвени, 
за да вземат 
изпита по 
нормалния 
начин

 автоинструкторите искат държавата да се пребори с нелоялната им  
конкуренция              Снимка БоБи Тошев

▶

 нови бизнес вагони ще привличат пътници във влаковете            Снимка емилия коСТадинова▶

този начин не се натоварват 
финансово инструкторите, 
не се променя и държавната 

такса за провеждането на из-
пити. „Това означава, че няма 
никакво основание цената на 

шофьорските курсове да бъ-
де повишавана”, каза транс-
портният министър.

Искания  
на бранша
На специална среща с него 
инструкторите поискаха 
камерите да снимат целия 
учебен процес. Легалните 
фирми от бранша искат 
да се направи ревизия на 
тези, които предлагат шо-
фьорски курсове с цени 
до 300 лв. Така те правели 
дъмпинг, не обучавали ка-
чествено и дори мамели 
кандидат-шофьорите. По 
думите на председателя на 
съюза на автоинструктори-
те Йонко Иванов шофьор-
ски курс с цена под 870 лв. 
бил менте. Цветков не обе-
ща решаване на проблеми-
те с магическа пръчка. По 
думите му промените ще 
стават поетапно, а начало-
то на борбата с корупцията 
в сектора се поставяло с 
камерите в колите и изпит-
ните зали.
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Акцент
Филмите за 
нарушените 
човешки права
Макар 
организаторите да 
смениха фокуса 
на тазгодишното 
издание (вж. 
текста), филмите за 
глобалните проблеми 
и нарушаването на 

човешки права не 
липсват съвсем. 
Силни заглавия 
са „Оцелелите” - 
за колумбийската 
реалност, „Бирма 
отвътре” за 
репресивния 
военен режим, 
който управлява 
днешната държава 
Мианмар, „Член 
61” за скандалния 
член 61 от иранския 

наказателен кодекс, 
който дава право 
на мъжете да 
убиват съпругите 
си в защита 
на честта, или 
„Свещени съпруги” 
- разтърсващ разказ 
за древна традиция в 
Южна Индия, която 
превръща млади 
момичета в „свещени 
проститутки” против 
волята им.

Третото издание на фестивала „Един свят” представя любопитни 
ирански проекти и редица силни заглавия от цял свят 

През документалната лента

Коя е държавата, в която се 
извършват най-много плас-
тични операции на носове в 
света? „Съединените щати”, 
бихте отговорили, без дори 
да се замислите. И ще сгре-
шите с приблизително 13 
хил. км. Защото първенец по 
носопластики в света е Иран, 
където годишно се извършват 
между 60 и 70 хил. операции, 
предимно на жени. 

Въпреки религиозния 
консерватизъм и множе-
ството забрани, които ско-
вават страната, западното 
влияние си пробива все 
повече път сред младото 
поколение. To мечтае за 
лъскавия свят на демокра-
тичните общества. 

С акцент върху 
иранската 
документалистика
За този парадокс разказва 
филмът „Нос в ирански 
стил” на режисьора Мердад 
Оскуей. Той е едно от ня-
колкото ирански заглавия, 

които може да бъдат гледа-
ни в тазгодишното издание 
на фестивала „Един свят”, 
организиран от Сдруже-
ние „Къщата за човешки 
права” и Чешкия център. 
Фестивалът започва днес 
и ще продължи до 10 ок-
томври. Прожекциите са 
разпределени на четири 
места - в Чешкия център, 
Центъра за култура и дебат 
„Червената къща”, „Евро 
Синема” и в чайната на ул. 
„Бенковски”. 

Друго силно заглавие 
от фестивала е филмът  
„Седем слепи жени режи-
сьори”. В този интересен 
проект режисьорът раздава 

на седем незрящи ирански 
жени камери, с които те 
филмират ежедневието си 
в продължение на месеци. 
Резултатът: уникален по-
глед върху иранското съв-
ремие, начин на живот и  
неподозираните страни на 
иранската действителност. 

Алтернативното 
здраве
Друг основен акцент ще бъде 
здравето поради растящата 
популярност на методите на 
алтернативната медицина.

Панелът „Здравето е твое 
право” събира филмите на 
руски режисьори „Внима-
ние, храна!”, „Великата 

тайна на водата” и „Пле-
сен”, които вече са извест-
ни на онлайн потребите-
лите и се разпространяват 
с доста високи скорости 
из уебпространството. 
Филмът „ХХL живот” раз-
казва за очертаващия се 
като проблем номер 1 на 
световното здравеопазване 
- затлъстяването и пагуб-
ните му ефекти. Интересни 
заглавия са и американ-
ският документален филм 
„Храната има значение”, 
който разобличава фарма-
цевтичната индустрия, и 
филмът със зловещото за-
главие „Не всички умряха, 
но всички бяха засегнати” 
за ефекта от стреса на ра-
ботното място върху тялото 
и здравето.

българска реалност
Фестивалът „Един свят” 
започва в Прага преди 13 
години и днес се радва на 
доста широка публика. 
Последното издание през 

2009 г. събра 140 хил. ду-
ши. Това е фестивал за 
документално кино със 
силен акцент върху нару-
шаването на човешките 
права в глобален мащаб. 
„В Чехия излъчваните 
филми наблягат основно 
на социалнополитически-
те проблеми в света. За 
съжаление първото изда-
ние на фестивала у нас 
през 2008 г. показа, че 
българската публика не е 
толкова чувствителна към 
тази тематика. Трябва да 
признаем, че не предиз-
викахме особен интерес”, 
казва Георги Христов от 
Сдружение „Къщата за 
човешки права”. Затова 
организаторите са решили 
„да се съобразят с особе-
ностите и манталитета на 
страната ни” и залагат на 
„по-вдъхновяващи и пози-
тивни” теми.

Във фестивала няма да бъ-
де пропуснато и българското 
документално кино, което 

според Георги започва да се 
събужда от летаргията си и 
по тази причина филмите са 
обединени под името „Оз-
дравяването на българското 
документално кино”.

експеримент  
по чешки
Тъй като фестивалът е ори-
гинално чешки, не са про-
пуснати и няколко чешки 
заглавия. Най-любопитното 
от тях е филмът „Чешка меч-
та”. Историята е за двама 
студенти, които предприемат 
мащабна рекламна кампания 
на измисления хипермаркет 
„Чешка мечта”. Последващи-
ят кошмар, колкото комичен, 
толкова и страшен, показва 
как консуматорството може 
почти да ни накара да изгу-
бим човешкия си облик. 

Бонус: Не забравяйте, че 
чешкото кино върви най-
добре с чешко пиво. Поне 
към едното от тях нямаме 
никакви забележки.

Ани Коджаиванова

10
▶ октомври е датата, 
до която ще продължи 
фестивалът

 двама студенти от 
Чешката филмова ака-
демия заснемат своя со-
циален експеримент. Те 
правят мащабна рекла-
ма и официално открива-
не на несъществуващия 
хипермаркет „Чешка 
мечта” и си навличат 
гнева на разочарованата 
консуматорска тълпа

▶

 Кадър от филма 
„Свещените съпруги”. 

древен индийски 
ритуал превръща млади 

момичета в „свещени 
проститутки”

▶

 Филмът „нос 
в ирански стил” 
разказва за бума 
на пластичните 
операции сред 
младите жени в 
Иран

▶
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